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Z obecního úřadu
Co nového v obci
Vážení spoluobčané, jak jistě víte, od 1. 1. 2009 došlo ke změně při svozu komunálního 

odpadu. Den zůstal nezměněn, tj. úterý, ale v odpoledních hodinách. Čas svozu si určuje fi rma 
Marius Pedersen. Přestože nám toto řešení připadá, hlavně v zimním období nešťastné, nelze 
s tím nic dělat.  Také jsme byli fi rmou upozorněni na nevhodné popelnice, které jsou v poslední 
době využívány. Neodpovídají českým ani evropským normám a při manipulaci s nimi dochází 
k jejich poškození, ale také k ohrožení obsluhy. Jedná se o kulatou plastovou popelnici. V pří-
padě, že ji vlastníte, byli jste fi rmou upozornění, že ji nelze z výše uvedených důvodů vysypat. 
Firma Marius Pedersen nabízí již několik let popelnici plech (110 l) za cenu 702,- Kč a popelnici 
plast (120 l) za 758,- Kč. Po domluvě Vám za tyto ceny popelnice přivezou (tel. 494 629 050). 

Popelnicová nádoba 110 l
Popis:
- jsou vhodné pro sběr tuhého domovního odpadu u rodinných

 domků
- ve spodní části jsou opatřeny gumovou obručí, čímž je výrazně 

 snížena hlučnost při manipulaci
- závěsy pro vyklápění odpovídají normě DIN 6629.

 

Plastové nádoby - 120 l
Popis:
- jsou vhodné pro sběr komunálního a průmyslového odpadu
- na přání zákazníka je lze dodávat s úpravou pro sběr tříděného 

 odpadu
- odpovídají DIN EN 840-1
- jsou odolné UV záření, nízkým a vyšším atmosférickým teplotám
- hladké povrchy zabraňují ulpívání odpadu
- jsou rezistentní proti chemickým a biologickým vlivům
- materiál, z něhož jsou vyrobeny, je recyklovatelný, neobsahuje 

 kadmium
- jsou nevhodné pro ukládání horkého popela
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Ráda bych Vás také upozornila, že na základě obecně závazné vyhlášky slouží k ukládání 
komunálního odpadu popelnice o obsahu 110 litrů nebo pytle s logem svozové fi rmy „Marius 
Pedersen“. Popelnice si zajišťují občané sami. Pytle je možné zakoupit na obecním úřadě, 
na recyklačním dvoře v areálu ČOV a v informačním centru. Občané, kteří v loňském roce 
nezakoupili známku, pytel TDO nebo neuložili komunální odpad na recyklačním dvoře, budou 
vyzváni, aby prokázali uložení komunálního odpadu. Velkoobjemový kontejner na komunální 
odpad uložený na recyklačním dvoře bude sloužit pouze k uložení objemného odpadu, který 
nelze vložit do popelnice nebo pytle. Tříděné odpady (sklo, plast, kov) bude možné i nadále 
ukládat na recyklačním dvoře. V letošním roce bude opět probíhat svoz nebezpečného odpa-
du. O termínu Vás budeme informovat.

Pro ty, kteří mají zakoupenou celoroční známku je svozový plán následující:

Svozový plán pro obec Deštné v Orlických horách
Kalendářní rok 2009

Svozovým dnem v obci je vždy úterý

MĚSÍC SVOZ 52x 
ZELENÁ

SVOZ 42x 
ČERVENÁ

SVOZ 26x 
ŽLUTÁ

SVOZ 13x 
MODRÁ

SVOZ 21x 
BÍLÁ

Leden 2,3,4,5 4 2,4
Únor 6,7,8,9 8 6,8

Březen 10,11,12,13,14 12 10,12,14
Duben 15,16,17,18 16 16,18
Květen 19,21 20 20
Červen 23,25,27 24 24
Červenec 29,31 28 28

Srpen 33,35 32 32
Září 37,39,40 36, 40 36,40
Říjen 41,42,43,44 44 42,44

Listopad 45,46,47,48 48 46,48
Prosinec 49,50,51,52,53 52 50,52
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Od nového roku není správcem vodovodu a kanalizace Obec, ale společnost IVK 
Group s. r. o., které byl VaK pronajat. Kontaktní osobou zůstal Jaromír Meier (tel. 777 013 690, 
725 822 346). Poruchy nebo různé změny můžete hlásit i Tomáši Richterovi (tel. 605 146 412).

Společnost IVK Group s. r. o. dále nabízí:
- realizace vodovodních a kanalizačních přípojek
- realizace septiků, žump, lapolů  a ČOV
- realizace úpraven podzemní vody na vodu pitnou , včetně úpravy tvrdosti
- realizace podzemních vrtů, včetně vystrojení k zásobování pitnou vodou
- zhotovení projektových dokumentací
- odběr a laboratorní rozbor odpadní a pitné vody
- zkoušky vodotěsnosti nádrží a potrubí
- zpracování provozních řádů vodovodu, kanalizace a ČOV
- likvidace odpadních vod ze septiků a žump feka vozem

Adresa: Na Hamrech 1444, 547 01 Náchod
Tel./Fax: 491 471 991, 605 146 412
Email: ivkgroup@seznam.cz
URL: http://www.ivkgroup.cz 

Zastupitelstvo obce jednalo

Usnesení č. 26
ze zasedání zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách

ze dne 19. ledna 2009

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
- zprávu o činnosti rady obce,
- kontrolu plnění usnesení.

❖ ❖ ❖ ❖
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Zastupitelstvo obce schválilo:
- úpravu rozpočtu za IV. čtvrtletí 2008,
- p. Adamu Kotyzovi pronájem pozemků p. č. 1200/1 a 1284, obou v k. ú. Deštné v O. h.; 

roční nájemné  400,- Kč/ha; nájemní smlouva bude uzavřena 20. 1. 2009 na dobu 6 let,
- výjimku z územního plánu na přestavbu domu čp. 220,
- zjednodušené územní řízení a projektovou dokumentaci stavebních úprav a  přístavby 

 čp. 220,
- zjednodušené územní řízení a projektovou dokumentaci přístavby čp. 180,
- termíny zasedání zastupitelstva obce pro r. 2009, jednání každých 6 týdnů,
- Obecně závaznou vyhlášku obce Deštné v Orlických horách č. 1/2009 o místním poplatku 

 z ubytovací kapacity,
- podíl obce na předfi nancování projektu na úpravu běžeckých stop,
- žádost o 90.000,- Kč dotaci na Tavbu skla dřevem ke Kulturní komisi KÚ Královéhradecké-

 ho kraje a žádost o 30.000,- Kč dotaci  na Kačenčino loučení s létem k Radě Královéhra-
 deckého kraje.

Zastupitelstvo obce uložilo:
- starostce zveřejnit záměr o prodeji pozemku č. 133/4 v k. ú. Deštné v O. h. o výměře 524 m2,
- radě obce zadat jednoduché výběrové řízení na zpracování nového územního plánu, 

 sestavení výběrové komise.

V Deštném v Orl. horách dne 19. 1. 2009 

Zastupitelstvo obce bude v roce 2009 zasedat: 16.4., 28.5., 9.7., 20.8. 1.10., 12.11. a 17.12.
Alena Křížová a LZ

Obecně závazná vyhláška obce Deštné v Orlických horách
číslo 1/2009 ze dne 19. 1. 2009 

o místním poplatku z ubytovací kapacity  

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách vydává dne 19. ledna 2009 podle ustanovení 
§ 14 zákona č. 565/1990 Sb. o místních poplatcích, ve znění pozdějších předpisů, a v souladu 
s ustanoveními § 10 písm.d) a § 84 odst.2 písm.h) zákona č. 128/2000 Sb. o obcích (obecní 
zřízení), ve znění pozdějších předpisů, tuto obecně závaznou vyhlášku.

ČÁST PRVNÍ
Základní ustanovení

Čl. 1
(1) Obec Deštné v Orlických horách zavádí a vybírá místní poplatek z ubytovací kapacity. 
(2) Výkon správy místních poplatků provádí Obecní úřad v Deštném v Orlických horách. 
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Na řízení o poplatcích se vztahuje zákon č. 337/1992 Sb., o správě daní a poplatků, ve znění 
pozdějších předpisů, není-li zákonem č. 565/1990 Sb., o místních poplatcích, ve znění pozděj-
ších předpisů, stanoveno jinak.

ČÁST DRUHÁ
Poplatek z ubytovací kapacity

Čl. 2
Předmět poplatku

Poplatek se vybírá v lázeňských místech nebo místech soustředěného turistického ruchu 
z ubytovací kapacity v zařízeních určených k přechodnému ubytování za úplatu. Poplatek 
se platí za každé využité lůžko a den.

Čl. 3
Poplatník

Poplatek platí ubytovatel, kterým je fyzická nebo právnická osoba, která přechodné ubyto-
vání poskytla.

Čl. 4
Oznamovací povinnost

(1) Ubytovatel je povinen správci poplatku oznámit písemně nebo ústně do protokolu zahá-
jení činnosti spočívající v poskytování přechodného ubytování ve lhůtě do 15 dnů ode dne 
právní moci povolení k této činnosti (doručit fotokopii dokladu příslušného úřadu povolující 
ubytovací činnost), v ostatních případech do 15 dnů ode dne faktického zahájení této činnosti. 
Stejným způsobem a ve stejných lhůtách oznámí ubytovatel správci poplatku ukončení činnosti 
spočívající v poskytování přechodného ubytování. Ubytovatel je též povinen do 15 dnů oznámit 
každou skutečnost, která má vliv na výši poplatku.

(2) Při plnění oznamovací povinnosti je ubytovatel povinen sdělit správci poplatku příjmení, 
jméno nebo název právnické osoby, bydliště nebo sídlo, rodné číslo nebo IČO. Jde-li o fyzickou 
nebo právnickou osobu, která je podnikatelským subjektem, uvede též čísla účtů u peněžních 
ústavů, na nichž jsou soustředěny peněžní prostředky z její podnikatelské činnosti.

(3) Ubytovatel je povinen vést v písemné podobě evidenční knihu, do které zapisuje dobu 
ubytování, jméno, příjmení, adresu místa trvalého pobytu nebo místa trvalého bydliště v zahra-
ničí a číslo občanského průkazu nebo cestovního dokladu fyzické osoby, které ubytování 
poskytl. Zápisy do evidenční knihy musí být vedeny přehledně a srozumitelně. Tyto zápisy 
musí být uspořádány postupně z časového hlediska. Stránky knih  musí být průběžně očíslo-
vány a musí být uváděna pořadová čísla ubytovaných od začátku roku až do jeho konce. Kniha 
musí být zaregistrována, tj. označena razítkem obecního úřadu. Ubytovatel je povinen předklá-
dat tuto knihu ke kontrole správci poplatku jednou ročně, vždy nejpozději do 30. 6. Údaje pro 
výpočet poplatku za lázeňský nebo rekreační pobyt a poplatku z ubytovací kapacity mohou být 
vedeny společně v jedné evidenční knize. 
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Čl. 5
Sazba poplatku 

Poplatek činí:
za každé využité lůžko a den 3,- Kč nebo roční paušální částkou 375,- Kč za lůžko a každý rok.

Čl. 6
Splatnost poplatku

(1) Ubytovatel poplatek odvede správci poplatku, nejpozději do 31. 7. každého kalendářního 
roku.

(2) Paušální poplatek odvede ubytovatel správci poplatku, a to vždy nejpozději do 30. 6. 
a 30. 11.ve dvou stejných splátkách příslušného roku.

(3) Vznikne-li povinnost odvést poplatek správci poplatku po termínu splatnosti, odvede uby-
tovatel poplatek do 31. 12. příslušného kalendářního roku.

Poplatek se odvádí na účet obce  u České spořitelny   RK č. 1240067399/0800, VS 1345, 
KS 308, případně v hotovosti na OÚ.

Čl.7
Osvobození

(1) Poplatku nepodléhá:
a) ubytovací kapacita v zařízeních sloužících pro přechodné ubytování studentů a žáků,
b) ubytovací kapacita v zařízeních sloužících pro ubytování pracovníků fyzických a právnic

 kých osob, které toto zařízení vlastní nebo k němu mají právo hospodaření,
c) ubytovací kapacita ve zdravotnických nebo lázeňských zařízeních, pokud nejsou užívána 

 jako hotelová zařízení,
d) ubytovací kapacita v zařízeních sloužících sociálním a charitativním účelům.
(2) Vznik nároku na osvobození od placení poplatku je poplatník povinen správci poplatku 

oznámit písemně    nebo ústně do protokolu ve lhůtě do 15 dnů ode dne, kdy nastala sku-
tečnost zakládající nárok na osvobození. Stejným způsobem a ve stejné lhůtě je poplatník 
povinen oznámit zánik nároku na osvobození.

ČÁST TŘETÍ  
Ustanovení společná

Čl. 8
(1) Nebudou-li poplatky zaplaceny (odvedeny) včas nebo ve správné výši, vyměří obec popla-

tek platebním výměrem. Včas nezaplacené (neodvedené) poplatky nebo jejich nezaplacenou 
(neodvedenou) část může obec zvýšit až na trojnásobek. Vyměřené poplatky se zaokrouhlují 
na celé koruny nahoru. 

Penále, úrok z posečkání nebo splátek daně a úrok z prodlení podle zákona upravujícího 
správu daní se neuplatňují.

(2) Pokud poplatník nesplní ve stanovené lhůtě svoji oznamovací povinnost vyplývající z této 
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vyhlášky nebo uloženou rozhodnutím  podle zákona č. 337/1992 Sb., o správě daní a poplatků, 
ve znění pozdějších předpisů, může mu správce poplatku opakovaně uložit pokutu za nepe-
něžité plnění ve smyslu ustanovení 37 a 37a citovaného zákona.

Čl. 9
(1) Pokud poplatník nebo plátce nesplní svoji poplatkovou povinnost stanovenou touto obec-

ně závaznou vyhláškou, lze dlužné částky vyměřit nebo doměřit do 3 let od konce kalendářního 
roku, ve kterém poplatková povinnost vznikla.

(2) Byl-li před uplynutím této lhůty učiněn úkon směřující k vyměření nebo doměření poplat-
ku, běží tříletá lhůta znovu od konce roku, v němž byl poplatník nebo plátce o tomto úkonu 
písemně uvědoměn. Vyměřit nebo doměřit poplatek však lze nejpozději do 10 let od konce 
kalendářního roku, ve kterém poplatková povinnost vznikla.

Čl. 10
 Správce poplatku může na žádost poplatníka z důvodů odstranění tvrdosti poplatek nebo 

jeho příslušenství zcela nebo částečně prominout.

ČÁST ČTVRTÁ
Ustanovení zrušovací

Čl. 11
Zrušuje se obecně závazná vyhláška č. 3/2003 ze dne 28. 11. 2003.

ČÁST  PÁTÁ
Účinnost
Čl. 12

Tato obecně závazná vyhláška nabývá účinnosti dne 4. 2. 2009.
Alena Křížová - starostka

Martin Struhař - místostarosta

Ze školy
Poděkování
Výsledek veřejné sbírky pro CPK – CHRPA na výcvik koní pro hiporehabilitaci
Již několik let se zapojujeme do fi nanční pomoci na výcvik koní určených pro hiporehabilitaci 

formou zakoupení drobného předmětu (pohlednice, odznáček, samolepka) za 20,- Kč. Dětem 
z naší školy není osud hendikepovaných dětí lhostejný. Letos se nám podařilo vybrat 1 885,- Kč, 
které jsme organizaci zaslali. 

Děkujeme všem dětem a jejich rodičům za podporu tohoto projektu. Bližší informace o orga-
nizaci naleznete na www.cpkchrpa.cz.

Libuše Nedomlelová
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Soutěž ve sběru papíru
Soutěž tříd:
1. místo 1. + 4. + 5. ročník 902 kg 82 kg/1 žák
2. místo 2. + 3. ročník 1 125 kg 80,4 kg/1 žák
3. místo 6. ročník 122 kg 30,5  kg/1 žák

4. místo 7. ročník 176 kg 13,54 kg/1 žák
5. místo 9. ročník 87,5 kg 5,17 kg/1 žák
6. místo 8. ročník 12 kg 2,4 kg/1 žák

Soutěž jednotlivců:
1. místo David Štěp 3. roč. 267 kg
2. místo Beáta Cejnarová 3. roč. 249 kg
3. místo Karolína Kopejtková 5. roč. 226 kg

4. místo Denisa Štěpová 4. roč. 164, 5 kg
5. místo Jakub Štěp 2. roč. 148 kg
6. místo Dominika Janoušková 5. roč. 146 kg

Celkem žáci školy sebrali  2 424,5 kg starého papíru.
Sběru se zúčastnily i děti z MŠ. 
Všem sběračům děkujeme !!!

Práce žáků na téma recyklace odpadků
Já elektrospotřebič
Dnes mě oddělili od mého bratra. Byl pro mě všechno! Já bez něj jsem zbytečný a on beze 

mne taky. Teda vlastně přežije beze mě, ale většinou mě potřebuje. Ano, notebook bez baterky 
je asi jako hamburger bez masa. Také se dá jíst, ale není to ono.

Před chvilkou mě můj bývalý majitel hodil ve škole do koše s elektroodpadem. Celý život se 
mi odehrává před drážkami + a -. Jak jsem byl šťasten, když  mé drážky uviděly mého nového 
majitele. Ale už tehdy jsem cítil, že bratra má radši. Majitel, jmenoval se Honza, byl v takové 
euforii, že mě zapomněl zapojit do elektriky a začal instalovat systém. To, že mě zapomněl 
zapojit, mu došlo až později, tak mě zapojil. Jakou jsem měl radost! Byla stále plná baterka, 
tedy já. Ale časem už má šťáva byla nic moc a já toho vydržel míň a míň. Poté, co má výdrž 
činila něco okolo 30 minut, se Honza rozhodl, že jsem k ničemu. Achchch...

Ležím  už týden v kontejneru na baterky, který je na okně ve škole. Bože, proč je můj bratr 
takový fl egmatik a sobec? Je mu jedno, kdo ho bude živit. Hlavně ať živí. Furt by jenom žral a 
žral! Včera jsme se pokoušel mluvit s ostatními. Bohužel neúspěšně. Někdo sem hodil nějakou 
roky starou baterku. Furt jenom brečí a všichni jsme už ulepení. Ale nic nepomáhá, řve dál.

Zítra nás budou odvážet. Včera sem nějaký inteligent narval baterku z auta. Zranila se, skuli-
la na bok a začaly vytékat žaludeční kyseliny. A půlka baterek je pryč! Na druhou stranu s ní je 
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sranda. Akorát je moc ukecaná a také líná zacelit si onu ránu do žaludku.
Konečně nás odváží! Málem nás kyselina rozežrala všechny. Ti pánové nadávali, jaký inte-

ligent může narvat baterku z auta sem? Prý je rozežraná půlka parapetu a zeď je bílá. Jak tak 
koukám, sedí zde v autě hodně kolegů a kolegyň. Převládá všudypřítomný strach z toho, co 
bude dál. I já se bojím.

Jsme v budově recyklace, je tady slyšet řev baterek a mnohých dalších. Za chvilku na nás 
dojde řada. Já nechci. Já NECHCI...!!!

Honza Poisl, 9. ročník

Kam s ním
Dobrý den. Jsme nově vyrobený vysavač jménem Hustík. 
Hned mě dali do prodejny elektra. Za dva dny přišla jedna rodinka a chtěla koupit vysavač. 

Vybírali, ale vybrat si nemohli. Najednou uviděli mě a vykřikli: „Tenhle vysavač si koupíme!“. Šli 
za prodavačem a ukázali na mě. Ale pak si to rozmysleli a řekli, že mě nechtějí. Projevili zájem 
o mého bratra Chlebíka. Ten byl ale méně výkonný než já! 

Všechny vysavače se mi smály, protože jsem se nejdříve vychloubal, že si mě vybrali a že si 
mě vezmou domů. Čekal jsem celý rok, než se objevil další vážný zájemce. Mezitím už všichni 
mí kamarádi byli v rodinách a vysávali koberce. Jednou se objevil starší pán a koupil si mě. Byl 
jsem tolik rád, že budu konečně vysávat!

Cesta autem byla příjemná, ani to moc nedrncalo. Hned, jak jsme dorazili domů, dal jsem 
se do práce. Najednou jsme uviděl svého bratra Chlebíka. Tentokrát byl výkonnější než já, 
protože ho dali vylepšit. Začal se mi posmívat, že je lepší, ale já si ho nevšímal. Starali se o mě 
velmi dobře. Každý den mě leštili. Jednou nebyli rodiče doma a děti mě začaly trápit. Házely 
se mnou, kopaly do mě, tahaly za šňůru. Hned další den mě dali opravit. Sloužil jsem jim ještě 
deset let. Pak už jsem ztrácel na výkonu a náhradní díly se už neprodávaly. 

I můj bratr dosluhoval, a tak nás odvezli k recyklaci. Tam nás rozebrali na součástky a udělali 
z nás dvoutopinkovač. A tak místo vysávání opékáme chleba.

Tomáš Pacholík, 7. třída

Návštěva Horské služby 
V rámci tématu „Bezpečné chování na horách v zimě“ jsme navštívili zdejší služebnu Horské 

služby. Pan Kubíček se dětem předvedl v oblečení záchranářů, upozornil na znak Horské služ-
by našitý na bundě. Tímto znakem je označena také budova, ve které HS sídlí. Děti si mohly 
sednout na sněžné skútry, které jsou zaparkované v garáži. Skútry troubily a blikaly… Dále pan 
Kubíček vysvětlil, k čemu slouží saně, které se vozí za skútrem. Ve druhé garáži jsme viděli 
čtyřkolku, jež byla opatřena pásy (kvůli zahrabání kol). 

Vypravovali jsme si, jak se v zimě máme strojit, jak se chovat při bobování, sáňkování 
a lyžování. Všechny děti dávaly pozor, a tak budou zajisté úrazů ušetřeny!

učitelky MŠ
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Lyžařský výcvik
Lyžařského výcviku se v letošním roce zúčastnilo 8 žáků a 3 žákyně 7. ročníku. Sněhové 

podmínky byly velni dobré, sněhu dostatek, i když převážně technického. Počasí bylo mrazivé 
(někdy až -15 °C), ale slunečné. Někteří se teprve lyžovat učili, jiní se zdokonalili v curvingové 
technice. Jedno odpoledne jsme věnovali běžeckému výcviku na místních běžeckých tratích.                                    

Lenka Hepnarová

Lyžařský výcvik 7. ročníku aneb Jak jsme lyžovali na Martě I a Martě II
Týden od 12. do 16. ledna jsme trávili místo ve školních lavicích na zasněžených sjezdov-

kách. Byl to krásný týden, protože napadl čerstvý sníh, svítilo sluníčko, mrzlo a my se zdoko-
nalovali v lyžování. 

Každý den jsme začínali rozcvičkou pod svahem. Potom nás paní učitelka rozdělila na 
2 družstva, na lepší a horší lyžaře, rozdala nám permanentky a hurá na vlek. Lyžovali jsme do 
půl desáté, kdy jsme měli přestávku na svačinu. Po ní jsme pokračovali až do oběda, který byl 
ve školní jídelně. A zase na svah. Jedno odpoledne jsme také věnovali běžkám. Dny rychle ubí-
haly a už tu byl pátek, kdy jsme si vyzkoušeli sjet obří slalom. Tím náš lyžařský výcvik skončil.

Monika Pacholíková, 7.třída

Dne 14. 1. 2009 se sedmá třída místní základní školy vydala pod vedením paní učitelky Hep-
narové na běžky. Sraz jsme měli ve 13 hodin ve škole. Rozdali jsme si běžecké boty, hůlky a lyže. 
O půl druhé jsme se vydali na tratě ski Skuhrov. Paní učitelka pro nás vybrala trať v délce 4 km. 
Dva z nás si cestu zkrátili, ale my ostatní se nevzdali. Po třetí hodině jsme dorazili do školy. 

Prožili jsme odpoledne plné legrace, obzvláště když jsme padali.
Václav Kříž, 7. třída

Mini lyžařský výcvik
V týdnu před jarními prázdninami jsme pro děti 4. a 5. ročníku uspořádali lyžařský výcvik 

pod vedením paní učitelky Hepnarové. Pomocníkem jí byla paní učitelka Rémišová. Lyžařské 
vyučování jsme rozplánovali do dvou dnů. Děti s nadšením  plán přijaly a s radostí k výcviku 
nastoupily. 

Jízdu na lanovce všichni zvládli, ale  někteří přece jenom museli překonat trochu strachu. 
Sjezdovka byla poloprázdná,  dobře se tedy cvičilo.  Žák 4. třídy  Honza Ježek, člen zdejšího 
závodního družstva, bravurně předváděl všechny požadované cviky. Počasí vcelku přálo, a 
tak šlo vše od ruky – nebo snad asi od lyží? Ti, kteří lyžovat uměli, si techniku zdokonalovali, 
ostatní se učili základy. Myslím, že i tak krátký lyžařský výcvik svůj účel splnil a že jsme si ho 
všichni užili.

Jana Rémišová

❖ ❖ ❖ ❖
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Zápis do 1. třídy
V úterý 3. února 2009 po 15. hodině začali přicházet do naší školy budoucí prvňáčci v dopro-

vodu svých rodičů i prarodičů, aby se dali zapsat do 1. třídy. 
Vystřídali se na čtyřech stanovištích, kde předvedli, jak umí namalovat postavu, spočítali 

šaškovy míčky, určili jejich barvy, složili puzzle, vystřihli malého dinosaura, napodobili tvary 
a přednesli básničku. Za každý splněný úkol dostali na památeční záložku do knihy vese-
lou samolepku. Domů si děti odnesly drobné dárečky, které pro ně vyrobili starší spolužáci. 
SRPDŠ věnovalo předškolákům plyšáka. Každý si vybral toho nejhezčího a označil si ho svým 
jménem. Plyšoví kamarádi budou čekat nové žáčky 1. září v jejich lavicích. 

Zápisem prováděly učitelky 1. stupně a žákyně 8. a 9. třídy. Do 1. třídy byly zapsány 4 děti 
z Deštného, 1 chlapec ze Sedloňova a 1 dívka z Kounova.

Přejeme všem dětem mnoho pěkných chvil prožitých ve škole. 
učitelky 1. stupně

Plavání v Dobrušce
I letos jsme využili nabídky plavecké školy Dobruška a v úterý 24. února jsme začali jezdit do 

bazénu. Třetí a čtvrtá třída absolvují základní výuku, ostatní jsou v plavecké přípravce nebo se 
v plavání zdokonalují. Z prvního stupně se účastní 19 dětí. Dětičky z mateřské školy nezůstaly 
letos pozadu. Přihlásili jsme je také. Jezdí jich 11 a společně s paní učitelkou, která pomáhá 
plavčici, si vodu užívají. 

Plavecký výcvik zahrnuje celkem 10 devadesátiminutových lekcí. 
Všem dětem přejeme co nejhezčí chvilky strávené v bazénu.

Jana Rémišová

Okresní přebor ve sjezdovém lyžování v Deštném v O. h.
4. února 2009 se uskutečnil v Deštném v O. h. Na Martě II Okresní přebor základních škol 

ve sjezdovém lyžování. Účast byla jako každoročně velmi hojná. Soutěžilo 70 závodníků 
v 6 kategoriích. Nejvíce závodníků bylo samozřejmě z naší školy a potom ze ZŠ Fr. Kupky 
z Dobrušky.  

A jak dopadli naši reprezentanti? 
Katategorie předžáci (2. - 5. tř.): 
1. místo - Jan Ježek
4. místo - Mikuláš Pohl
5. místo - Jan Vančura
Kategorie předžákyně:
4. místo - Jana Vernerová
5. místo - Karolína Michelová
11. místo - Betka Cejnarová
12. místo - Nikola Macková
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Kategorie mladší žáci (6. - 7. tř.):
2. místo - Štěpán Pohl
9. místo - Tomáš Pacholík
Kategorie mladší žákyně:
4. místo - Andrea Horvátová

Kategorie starší žáci (8. - 9. tř.):
4. místo - Jan Povolný 
9. místo - Lukáš Feichtinger
10. místo - Jan Resl
Kategorie starší žákyně: 
3. místo - Monika Rémišová  
4. místo - Jana Matějů
Na uspořádání závodů se podílelo Sport profi , které bylo zároveň hlavním sponzorem. Děkujeme!
Celkové výsledky najdete na webových stránkách naší školy (www.zsdestne.cz) 

Lenka Hepnarová

Cíl transportu: Auschwitz – Birkenau
Ve dnech 19. a 20. 2. 2009 se uskutečnila společná exkurze naší a dobřanské základní ško-

ly. Cesta ve čtvrtek dopoledne příjemně ubíhala, zejména po přestávce v Hranicích na Moravě, 
které většina účastníků využila k získání oběda v místních stravovacích zařízeních. Odpoledne 
nás čekala několikahodinová prohlídka Muzea OKD Landek - muzea hornictví na Ostravsku. 
Expozice byla až překvapivě zajímavá. Žákům se nejvíce líbila možnost vyzkoušet si na vlastní 
kůži výcvikové zařízení pro báňské záchranáře – takovou „opičí dráhu“. Pravda, ředitel jim 
musel jít příkladem, ale pak se strhla vlna soutěžení. Nevšední bylo jistě i fárání výtahem 
do dolu a prohlídka práce a techniky přímo v podzemních štolách.

Večer jsme se ubytovali na půdě soukromého gymnázia, a dostali jsme dokonce i večeři. 
Paní ředitelce z Ostravy patří velký dík nás všech. Následoval fotbalový zápas Deštné versus 
Dobřany, zhlédnutí fi lmu Schindlerův seznam – příprava na následující den – a volná zábava. 
Večerka před půlnocí ponořila do spánku větší část výpravy. Někteří, nerozumní, strávili v dis-
kusi k problematice holocaustu další hodiny a spánek jim v pátek chyběl.

Ale to už je ráno. Budíček byl stanoven na 6:00 h, což v praxi znamenalo, že nedočkaví 
studenti vstávali už v 5:20 h. Cesta do Osvětimi uběhla rychle, přerušována byla pouze touhou 
žactva navštívit WC. Snad si mohli zajít i ve škole. Prohlídka Osvětimi znamená obrovský 
zážitek snad pro každého. Můžete ve škole 20 hodin o hrůzách války mluvit, ale zkušenost 
z prohlídky koncentračního tábora nenahradíte ničím. 

Rozdělili jsme se na dvě skupiny. Každá měla svého česky hovořícího průvodce. Dostali 
jsme sluchátka, a tak jsme výklad slyšeli i za chůze nebo z větší vzdálenosti. V táboře Aus-
chwitz I. jistě nejvíce zaujaly věci po lidech, kteří zde žili a většinou tu svůj život i ukončili. Tuny 
vlasů, desetitisíce bot, tisíce kufrů se jmény, brýle, toaletní potřeby apod. Jako by každá věc 
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měla svůj lidský příběh. V Auschwitz II. – Birkenau toho není k vidění tolik. Stovky komínů, 
které zůstaly po dřevěných budovách tábora však nepůsobí o nic veseleji. Představa, jak zde 
lidé živořili, je možná díky několika zachovalým stavbám. Ubikace byly hrozné, ale podmínky 
a režim sociálních zařízení je k neuvěření. Na závěr jsme si ještě prohlédli věž. Museli jsme 
na vstup čekat, protože přednost měl jakýsi australský ministr obrany. Přijel s početným dopro-
vodem později a nějakou protekcí se mu podařilo vloudit se před nás. Prý tam den před námi 
byla i Vlasta Parkanová a podle vyjádření personálu tábora měla kolonu ještě delší. Prý i sanit-
ku. Všichni jsme se dostali v pořádku domů, jen jsme původně doufali, že to bude trochu dřív. 

Co dodat? Snad tolik, že akce se vydařila a díky tomu možná nebude naším posledním 
společným počinem se školou v Dobřanech. Pokud se ve čtvrtek ráno mohlo někomu zdát, 
že mezi žáky obou škol existuje nějaká rivalita, v pátek večer po ní nebylo ani památky. Dobřa-
ny měli rychlejšího „báňského záchranáře“, my zase vyhráli fotbal. Takže pohoda.

Petr Kačírek

Povedené poznámky do žákovských knížek
• Při mé hodině se snažil být hodný. Až moc!
• Znehodnotil nástěnný výtisk Mendělejevovy soustavy prvků vymyšleným prvkem 

 Spermium.
• Sebral třídní knihu, nechce ji vrátit a žádá výkupné.
• Když jsem odstartoval přespolní běh, utekl domů.
• Maže tabuli příliš mokrou houbou.
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• Ohrožoval spolužáky nožem, který potřeboval až na třetí hodinu.
• Váš syn mi dnes začal tykat, skákal mi do výkladu a chtěl vidět můj diplom.
• Při hodině hraje piškvorky a pak buď nadává, nebo se hlasitě raduje.

vybráno z internetu

Z kultury
Silvestr 2008 – lyžařský areál MARTA I
 31. prosince 2008 večer se za mrazíku (bylo -9 °C a později až -14 °C) začali scházet lidé 

do lyžařského areálu MATRA I (sedačková lanovka). Ti mladší již kolem dvacáté hodiny, kdy 
se již na rožni otáčel a griloval divočák. Ti starší přicházeli nejvíce po 22:30 h, aby společně 
oslavili pod sjezdovkou Marta I Silvestra 2008 a uvítali Nový rok 2009. 

Hlavními organizátory akce, jako poprvé na Silvestra 2007, byli vlekaři MARTA I. Samozřej-
mě se akce neobešla bez pomoci a podpory dalších vlekařů a příznivců. Sponzorsky přispěla 
fi rma SPORTprofi , Obec Deštné v O. h. a další sponzoři, a to převážně na velký ohňostroj, 
za což jim patří dík.

I přes mrazivou silvestrovskou noc nebyla nouze o skvělou zábavu a vtípky. Nechybělo 
silvestrovské sáňkování, pekáčování a klouzání se ze svahu sjezdovky pomalu na čemkoliv, 
co po zmrzlém sněhu jelo. 

O občerstvení přítomných se skvěle postaral horkými i studenými nápoji všeho druhu bufet 
„Hanka“. Pro pobavení nechyběla reprodukovaná hudba, která některé přítomné vedla k tanci 
„disko na sněhu“. Nevím, zda to bylo způsobeno dobrou hudbou a náladou, nebo to byly taneč-
ní kreace pro zahřátí, ať je to tak, nebo tak, atmosféra byla skvělá. Ti, kterým bylo chladněji, 
se zahřívali teplými nápoji a postáváním u „ohníčku“.
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Pomalu se přibližovala „Silvestrovská půlnoc“ a areál se zaplnil těmi, kteří místo u televizní 
bedny a tepla rodinného krbu vyměnili, a to i s rodinami, za mrazivý večer a přišli oslavit závěr 
roku 2008 právě do areálu Marta I. Svah nad „sedačkou“ se začal zaplňovat ve značném počtu, 
těmi, kteří chtěli zhlédnout ohňostroj a pobavit se.

No a bylo to tu – s prvními vteřinami Nového roku 2009 se nad sjezdovkou a areálem 
Marta I rozzářila obloha stovkami barevných světýlek a velký ohňostroj se rozběhl v plné nád-
heře na více jak 15 minut. Ohňostroj nezářil jen nad lyžařským areálem, ale celé nebe nad 
naší malebnou obcí se rozsvítilo a zářilo průběžně téměř do jedné hodiny Nového roku 2009. 
Po ohňostroji se ještě v areálu Marta I pokračovalo v přípitcích, vzájemných gratulacích, přá-
ních zdraví a všeho dobrého do nového roku 2009.  

Byla to skvělá akce a nezbývá nic jiného než velice poděkovat sponzorům, organizátorům 
a ohňostrůjci za skvělý ohňostroj a přát si to, ať se za rok na Silvestra 2009 společně ve zdraví 
a v hojném počtu opět sejdeme na oslavu „Silvestra 2009 Pod sjezdovkou Matra I“.  

JaK

Vánoční koncert
Náš tradiční Vánoční koncert, který pořádá Obec Deštné v O. h., opět připadl na 28. 12. 

V kostele sv. Máří Magdalény se rozeznělo vánoční pásmo s písničkami a slovem.
Účinkujícími byli pan Svědík s dcerou Gábinou a Petra Faltová. Hodinový koncert se nesl 

v moderním duchu, na závěr si všichni zazpívali vánoční koledu Narodil se Kristus pán. 
Krásný kulturní zážitek ocenilo mnoho diváků svým potleskem. To bylo ke spokojenosti pořa-

datelů.
Eliška Kollárovičová , foto JaK
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Divadelní zima 2009 v Deštném v O. h.
Členové divadelního spolku Kačenka spolu s obcí Deštné v O. h. a za podpory místních 

členů hasičského sboru pořádali i letos v zimním období „Deštenskou divadelní zimu 2009“.
Přehlídku zahájil místní spolek Kačenka s nastudovanou komedií Titanik (Pravda o zkáze 

Titaniku aneb Kdo jinému jámu kopá…) v režii Elišky Kollárovičové. Všichni znají  autora této 
hry F. R. Čecha a jeho styl psaní. A tak diváci po představení odcházejí s úsměvem na rtech. 

Další kus předvedl dětský divadelní kroužek ZŠ Černilov. Připravili si pro nás pohádku „Byl 
jednou jeden drak“ v režii J. Hofmanové a H. Pešovové. Děti tuto hru skvěle sehrály. Před 
dětským obecenstvem oživovaly fi gurky draka, čarodějnice, čerta a loupežníků. Písničky, které 
se prolínaly hrou, byly milým zpestřením. 

Na prkna v Deštném přijela divadelní společnost Zdobničan z Vamberk s psychologickou 
groteskou „Poslední odpoledne Dr. Zvonka Burkeho“ v režii Oldřicha Doležala. Tuto hru napsal 
L. Smoček v roce 1966, 
kdy byla i poprvé hrána. 
Po nucené odmlce ji autor 
znovu uvedl po listopadu 
1989. Všech pět aktérů se 
zhostilo úkolu s přehledem. 
Titulní role Dr. Burkeho si 
skvěle zahrál O. Plašil. Byla 
to role náročná kromě jiné-
ho i na zapamatování textu. 
Střídaly se zde hluboké lid-
ské myšlenky s humorným 
pojetím. I toto představení 
se setkalo s velkým ohla-
sem diváků. 

Mezi pozvanými byl i sou-
bor Kodym Opočno. Doplul 
s vodáckou lidovou operet-
kou „Srdce v rákosí“ v režii 
J. Machače. Tento příběh 
nás zavedl do doby 30. let 
20. století na palubu parní-
ku, kde jsme se postupně 
seznámili s celou plejádou 
komediantů, místy až své-
rázně podivínských postav. 
Ocitli jsme se ve světě 
plném neskutečných váš-
ní či náhodných vzplanutí. 
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Hlavním aktérem byla láska. Celou hrou se linuly líbezné melodie. Divadelníci z tohoto souboru 
jsou vynikajícími zpěváky a u diváků sklidili velké ovace. 

Letošní deštenskou divadelní zimu uzavřel soubor Kačenka, který tímto představením ode-
hrál třicátou reprízu. 

Všem souborům děkujeme za jejich nadšení pro ochotnické divadlo. Odměnou nám i jim 
jsou spokojení diváci.

Eliška Kollárovičová 

Muzejní středy
Dost často si návštěvníci, ale i obyvatelé Deštného stěžují, že  není po večerech co dělat, 

a tak zatímco  Divadelní soubor Kačenka „obsadil“ čtvrteční večery, muzeum si vzalo středy.
Po dvanáct střed od 14. ledna se v muzeu konají a budou konat vlastivědné přednášky. 

Jejich cílem je poučit a pobavit. Opět však pokulhává propagace a největší reklamu nám dělá 
paní Karová ve svém stánku.

14. ledna  Luděk Hojný Příroda Laosu a severního Thajska
První z řady přednášek byla beseda s cestovatelem a znalcem přírody Luďkem Hojným, 

původem z Nového Města nad Metují.  Ten před lety opakovaně navštívil Laos a pozoroval tam 
především přírodu a život lidí. Mohli jsme vidět překrásné záběry z přírody a někdy neuvěřitelné 
podmínky, v nichž lidé žijí. 

Bohužel na přednášku dorazil krom muzejních pracovníků jen jeden člověk. 

21. ledna  Věra Malátková Sovy – královny noci
V Deštném je paní Věra Malátková již známá, protože zde vystupuje se svými pernatými 

přáteli již po několikáté. Její vyprávění o sovách se sovami bylo opravdu zajímavé. Navíc jedna 
ze sov nám dobrovolně doložila vyprávění o zápachu soví stolice praktickou ukázkou. Opravdu 
to stálo za to.

28. ledna  Bohumír Dragoun Baroko v Orlických horách
S počátkem prázdnin stoupl i počet návštěvníků. Na přednášku o baroku a životě barokního 

člověka dorazilo 16 posluchačů, kteří tvořili výborné publikum.

4. února   Michal Gerža Krajinou Orlických hor
Zatím návštěvně nejúspěšnější byla přednáška Michala Gerži. Přišlo přes 40 lidí. Přednáše-

jící se zastavil nad pojmem krajina, který všichni běžně používáme, a pokusil se tento termín 
rozebrat.  Pak zavítal do Orlických hor a charakterizoval jejich jednotlivé části a prvky, okolo 
kterých chodíme a vnímáme je jako běžnou součást našeho života. A k tomu spousta překrás-
ných obrázků z Orlických hor. Bylo na co se dívat a co poslouchat.

11. února Rudolf Remeš Lidová architektura v Orlických horách
Bývalý ředitel deštenského muzea Ruda Remeš se mimo mnoho dalších aktivit dlouhodobě 

věnuje lidové architektuře v Orlických horách. Výsledky svých pozorování představil ve své 
přednášce. Upozornil na svébytné oblasti s typickými prvky v našem regionu, na zajímavosti 
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jako jsou domky z polínek, či štít domu z plavoucí podlahy. Více než dvě desítky návštěvníků 
poslouchaly a  čas plynul a přednáška se protáhla na více než dvě hodiny.

Do konce zimní sezony nás čekají ještě zajímavá témata s neméně zajímavými lidmi.
Tak pokud budete mít chuť, ve středu od 19:00 v muzeu.
 
18. února Josef Lukášek Pohádkové bytosti Orlických hor
25. února Luděk Hojný Za krásou starých stromů
4. března  Bohumír Dragoun Krajina zašlých časů
11. března Jiří Mach Příběhy od Zlatého potoka
18. března  Petr Hudousek Pohraniční opevnění Orlických hor
25. března  Josef Hájek Krása hub 

Bohumír Dragoun

Dešteňáci v tanečních
Pátek 16. ledna 2009 znamenal pro několik Dešteňáků den plný očekávání. V doberském 

Pentagonu byly totiž zahájeny taneční!
Nečekaně se do nich přihlásilo tolik našich tancechtivých ratolestí, že je vozí Pepa Hrnčíř 

mikrobusem. Taneční parket je pro 27 párů dostatečně prostorný. Základní kroky a otočky ve 
12 lekcích při reprodukované hudbě učí mistři Prouzovi z Hradce Králové. Klasicky a zároveň 
vtipně. Tak, že po pár lekcích znají nejen „pánové, zadejte se“, při promenádě „postupte si 
o 6“ a rozeznají mazurku od cha-chy. Zkusili si valčík podobný tomu vídeňskému, českou polku 
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s jablkem mezi čely, či tanec á la výstup na Velkou Deštnou. Dokonce si nějaké tance i oblíbili, 
např. svižný clock. A tak se těší na další lekce, méně na pravidelné hojení pošlapaných nohou 
a téměř vůbec na přítomné garde.

O kom že je  řeč? O Petru Vernerovi, Martinovi, Pepovi a Kačce Kubíčkových, Monče a Pavlíně 
Hryzlíkových, Evče Fabiánové, Lenďě Zábranské, Denče Cejnarové a Anetě Šritrové. S Deštným 
jsou však úzce spjatí i Vojta Pop, Janča Rémišová, Honza Franc, Daniela Hanušová i Michal 
Rýznar, které tam také můžete potkat. Divit se, jak vyrostli a obdivovat, jak jim to v gala sluší. 

LZ

Přehled svátků aneb co stojí za připomenutí:
12. 4. Boží hod velikonoční
13. 4. Velikonoční pondělí
1. 5. Svátek práce
8. 5. Den osvobození od fašismu
10. 5. Den matek
1.6. Den dětí
Tentokrát to pěkně vyšlo. Květnové svátky vycházejí na pátek a jediným z nich, který není 

svátkem státním nebo nevychází na neděli, je Den dětí. 
redakční rada

Co na Valentýna?
Ty podporuješ ten přistěhovaný svátek? Ptali se mě někdy kolegové v práci, jakmile se 

dozvěděli, že jdu pro květiny své ženě. Bráním se odpovědí: „Ženám květiny sluší“. A když jsme 
se před lety 14. 2. brali, netušili jsme, že je takový svátek. Byl nám nějak zamlčován, nebo jsme 
se o něm nedozvěděli. 

Letos jsem zjistil, že se v tento den koná školní ples, a tak jsem peníze místo do kytek inves-
toval do vstupenek a pozval manželku k netradiční oslavě našeho výročí. 

Je-li jedinci 33 let, říká se, že má Kristova léta. Co znamená 33 let v manželství? Příjemný pocit na 
dobře zorganizovaném plesu mezi známými a příjemnými lidmi. A také za podpory dvou příjemných 
učitelek s partnery. Za krásný večer organizátorkám, tzn. SPRDŠ při ZŠ Deštné v O. h. děkují 

Hana a Pavel Synkovi

Jak nám bylo úzko
Vše začalo místem. Jistě víte, že Panorama byla chvíli mimo provoz. A tak stejně jako ostatní 

spolky, i my váhaly, zda ples vůbec pořádat. Jenže bývá tou jedinou výdělečnou akcí SRPDŠ, 
z níž průběžně přispíváme škole a pomáháme dalším námi pořádaným akcím. Proto jsme se 
rozhodly, že to zkusíme. Vytipovaly jsme náhradní prostory, sehnaly ukázku aerobicu, připomně-
ly se hudbě, začaly shánět tombolu, kterou jsme ještě doladily, atd. Zpětně si říkáme, že jsme 
vlastně jakýmisi průkopníky. Při změně nájemce hotelu býváme pravidelně prvními, kteří nové 
osazenstvo prověří. A tak můžeme srovnávat a musíme říct, že nás překvapila kuchyně, kterou 
otestovalo poměrně dost přítomných. Byla vynikající a hlavně – fungovala do noci. Tím hotelu 
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děkujeme! Dík patří hudební skupině TROP, malým aerobičkám a jejich cvičitelce, všem, kteří 
ochotně přispěli do tomboly, i těm, jež na ples přišli.

A proč nám bylo úzko? Přestože se školní ples konal v zavedeném a osvědčeném termínu, 
chvílemi nás poléval studený pot. Účast nás tentokrát pěkně dostala! Natolik, že jsme, jako pořa-
datelky, začaly počítat, kolik samy máme v peněžence, abychom byly vůbec schopny zaplatit 
hudbu. Další starost byla s připravenou tombolou, v níž byly věci podléhající zkáze nebo nehodící 
se pro dětský karneval. S přibývajícími hodinami naštěstí přibývali i lidé a nakonec vše dopadlo.

SRPDŠ při ZŠ Deštné v O. h.

Zveme všechny místní i přespolní příznivce „zimních radovánek“
a obce Deštné v Orlických horách na letošní

LOUČENÍ SE ZIMOU – RAMPUŠÁK 2009
SOBOTA 14. BŘEZNA 2009 OD 16:00 h

Lyžařský areál MARTA II a přilehlé velké parkoviště
v DEŠTNÉM v Orlických horách

Něco z programu:
Jako vždy moderátory akce jsou Martin DEJDAR a Petr VACEK  

V programu účinkují:
DĚDA MLÁDEK – ILEGAL BAND, ABBA STAR, dívčí skupina APPLES 

Pro děti si připravili vystoupení a soutěže Petr VACEK a Magdalena REIFOVÁ
A závěr by měl patřit jako vždy VELKÉMU OHŇOSTROJI

Příjezd RAMPUŠÁKA a KAČENKY se skupinou masek se plánuje na 16:30 h

v programu nebude chybět:
- proslov RAMPUŠÁKA a předání vlády nad Orlickými horami na jaro až podzim 

princezně a vládkyni Orlických hor KAČENCE
- vyhlášení nejlepší masky a zajímavé soutěže jak pro děti, tak dospělé

A třeba se můžete dočkat i překvapení

Hlavně si vezměte sebou dobrou náladu!
Čekáme hojnost diváků a také velkou účast masek do skupiny Rampušáka

Srdečně Vás zvou pořadatelé! 

Změna programu vyhrazena!
JaK



22

Vážení a milí spoluobčané, 
tolik skutečností, tolik informací vzdálenější i blízké minulosti, současnosti, ale i budoucnost nás 

obklopuje: válka – izraelsko–palestinský konfl ikt, stále trvající nepokoje v Iráku, Afghánistánu, do toho 
ekonomická krize… dále z jiného soudku třeba mistrovství světa v lyžování (především to „naše“ 
v klasických disciplínách v Liberci před několika dny)… a všechno to, co najdeme v novinách 
a na zpravodajských serverech internetu. Všichni bychom mohli tak podlehnout melancholii, že to stojí 
za … nic!  

Vím, že právě minulý rok jsem psal o Velikonocích jako o svátcích veliké naděje – že jsou připomín-
kou a slavením osvobození starozákonního Izraele z otroctví v Egyptě a připomínkou jistoty a jejím 
slavením, že žádný člověk není otrokem hříchu, ale má naději a vlastně ve víře i jistotu, že to všechno 
dobře skončí, protože to, co vypadá jako konec a smrt, je proměna – tedy NADĚJE na něco …?!

No a já jsem si říkal, v čem souznít s touto nadějí? Jak se má promítnout do mého života – 
do našich každodenních životů?  V posledních dnech se mi honilo hlavou toto: 

Stále kolem sebe slyšíme: Vážení zákazníci, máme pro vás exkluzivní nabídku: Tři … za cenu 
dvou, nebo dokonce: Dva nové automobily za cenu jednoho! (to bylo v USA), jsme nejlevnější, jsme 
tu PRO VÁS! a jinde: Při nákupu v hodnotě 1000,- Kč ušetříte …! 

A tak se zdá, a možná je to i pravda, že můžeme hodně ušetřit, sehnat takových krásných věcí 
za tak nízkou cenu… Je to skutečně tak? Také bychom se přece mohli zeptat, zda ty nabízené krás-
né a vlastně laciné věci jsou opravdu krásné a hlavně, zda je vůbec potřebujeme. Logiku dává i to, 
že „když přijdou výhodné nabídky, proč se nepřipravit na horší časy“. Mnoho nabízeného vydrží 
dlouho, a i když právě teď nic z toho nepotřebujeme, „jeden přece neví…, mohou přijít horší časy!“ 
Znamená to, že nabídky supermarketů jsou naší nadějí v době krizové a doufejme jednou „pokrizo-
vé“?  Domnívám se, že přitakat by bylo… neskutečně naivní a obelhávání sebe sama. Takže pořádná 
NADĚJE NEEXISTUJE?

Podobně jako Vánoce mají advent, Velikonoce mají také dobu přípravy – dobu postní. A tak mne 
napadlo, že nejlepší přípravou na slavení svátků naděje (někdy říkáme svátků jara – a ono to má také 
souvislost) by mohlo být zkoušet prožívat v denním životě naději. Tedy žít tak, aby to bylo nadějné 
pro nás, aby náš – můj život dával naději alespoň jednomu člověku vedle mne. 

Křesťané v době postní mají tzv. postní praxe: odříci si něco od jídla, dělat více dobré skutky 
– pamatovat na potřebné, více se modlit... Může to být ale zrovna tak úsilí o předání naděje člověku 
vedle mne, někomu v rodině, tatínkovi, mamince, dceři, svému kolegovi. Cítíme, že kreativita a nápa-
ditost zde skutečně nemá hranice.  

A když tuto myšlenku dám do souvislosti se zmiňovanými nabídkami k většímu konzumu, jenž 
mnohdy vede k uzavření se do sebe nebo blízkého okolí, či ke spotřebě a bourá často vztahy, napadá 
mne, co takhle využít právě „výhodných nabídek“ dnešního světa spotřeby NEJEN k vlastní konzu-
maci, ale k tomu, aby naše pozornost k okolí, sousedovi, známému rostla? Nabízejí-li za cenu dvou 
tři kusy, proč se nespojit s někým a místo vytváření zásob (nevíme přece dne ani hodiny a zda je 
budeme potřebovat) se podělit (i v placení) s druhým? Možná to něco nového vybuduje. Minimálně 
naději, že je vedle mne někdo, komu na mně záleží a kdo si na mne vzpomněl … a že tedy můj život 
není všem lhostejný!

Přeji krásné Velikonoce i nadějné dny!
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Pořad bohoslužeb o Velikonocích 2009
/bohoslužby budou v kostele sv. Máří Magdaleny v Deštném/
5. 4. – Květná (Pašijová) neděle – památka slavného vjezdu Ježíše Krista do Jeruzaléma 

    s připomínkou Kristova umučení a začátek Svatého Týdne – mše svatá v 9:30 h
9. 4. – Zelený čtvrtek – Památka „Poslední večeře Páně“ – mše svatá v 16:00 h
10. 4. – Velký pátek – Památka „Umučení Ježíše Krista“ – Velkopáteční obřady v 16:00 h
11. 4. – Bílá sobota večer: „Velikonoční Vigilie (bdění)“ – Slavnost vzkříšení v 20:00 h
 – den, kdy Kristus ležel v hrobě, není tedy mše svatá
12. 4. – Boží hod velikonoční (největší svátek v roce) – mše svatá v 9:30 h
  – tímto dnem také začíná Velikonoční Oktáv – týden slavení Zmrtvýchvstání Páně
13. 4. – Velikonoční pondělí – mše svatá v 9:30 h

Tomáš Hoffmann, administrátor Římskokatolické farnosti Deštné v O. h.

Co myslíte, trefí k nám do Deštného?

Bližší informace k dubnovému sletu najdete včas na plakátech.

Odevšad
Společenská kronika
Bude se stávat, že zde nenajdete novomanžele, o kterých s jistotou víte, že sňatek uzavřeli, 

a může se stát, že budete marně spoléhat na naše informace, a tak zmeškáte něčí kulaté 
narozeniny. Nejsme zcela na vině, neb se musíme řídit zákonem o ochraně osobních údajů. 

DEŠTNÉ
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V důsledku toho je nutný souhlas dotyčného člověka. Ne všichni si přejí být ve společenské 
kronice uveřejněni. Toto jejich rozhodnutí musíme plně respektovat.    

V měsíci lednu, únoru a březnu oslavili či oslaví:
50.: Josef Ševců, Aleš Rohlík
60.: Jan Hlaváček
65.: Miroslav Rudzinskyj, Blažena Klausová, Marie Ješinová, Stanislav Štěp
75.: Josef Čermák
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme!

Loučíme se se zemřelou:
Drahoslavou Jirešovou
Čest její památce! 

Víte, že …
- zemřel Zdeněk Vorel? Letitý nájemce Masarykovy chaty, později chaty Orličan.
- v Jedlové je nová hospoda? U Vernerů!
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- částečně je v provozu Povolných nový srub Karolina? Pro veřejnost bude otevřen v letní 
 sezóně.

- v chatě Domov byla na sklonku roku slavnostně představena nová motokrosová stáj? 
 Do pětice talentovaných závodníků SMX racing teamu totiž patří Honza Povolný, kterého teď bude-
 me moci vídat ve třídě 80 ccm a Tomáš Povolný, jenž bude jezdit v silnější třídě (125 ccm). 

- v nominaci krajských sportovců za rok 2008 jsou skibobisté Aneta Havlíčková, Michal 
 Pásler a David Krejčí? Aneta byla totiž na MS juniorů 3x zlatá a 1x stříbrná. Michal podob-
 ně. Navíc v celkovém hodnocení Evropského poháru juniorů zaujímá 1. místo. A David? 
 Jen v polské Ustroni získal 4 zlaté medaile! A stal se tak nejúspěšnějším účastníkem 
 mistrovství. 

- dvojčatům Remešovým se letos v bílé stopě také dařilo? 
- únorový závod lesníků v běhu na lyžích má 33-letou tradici? Ten letošní měřil 17 km 

 a do cíle v Orlickém Záhoří za neuvěřitelných 55 minut jako první dorazil Jiří Beran.  
- běžecké tratě budou upravovat dvě nové rolby? Díky dotacím z EU je získala obec Orlické 

 Záhoří a Olešnice, které se budou s Deštným a Říčkami o úpravu tratí v Orlických horách dělit.
- 20. března bude na Panorámě maškarní ples?
- v chráněných dílnách na Kopečku v Bartošovicích proběhne 4. dubna tradiční velikonoční 

 řemeslný jarmark?
- velikonoční dílny škola připravuje na 8. dubna?
- došlo k úpravě provozní doby obecní knihovny a cen za připojení na internet? Novinkou je 

 možnost připojení vlastního notebooku. Internetovou knihovnu můžete využít ve středu 
 od 18 do 20 h a po domluvě kdykoliv.

- poslední pondělí v měsíci bývá ve zmíněné internetové knihovně agentka České pojišťov-
 ny, u níž lze pojistku nejen sjednat, ale i upravit? 

- připravuje se zájezd do některého z pražských divadel? Budete-li mít o výlet zájem, nahlaš-
 te se u Lenky Zábranské na obecním úřadě. 

LZ, foto JaK

Pekárna u Reznerů a PENZION
Ten, kdo jezdí pravidelně do Deštného a zavítá pod místní sjezdovky, nemůže si nevšimnout  

úžasné vůně chleba a housek. Zkrátka, pokud byste měli plný žaludek, musíte už jen pro tu 
vůni zastavit. Jedná se o Reznerovo pekařství, které má bohatou tradici. Pan Karel Rezner 
zdědil um po svém otci a jeho pekárna je vyhlášena široko daleko. Jezdí sem pro pečivo jak 
místní, tak rekreanti, kteří oceňují kvalitu zboží, ale nejen to. Pan Rezner pekárnu provozuje 
se svojí ženou Danou. Ta svým šarmem a pohodou při jednání se zákazníky dodá veške-
ré vůni nezbytný glanc. Zkrátka, oproti přelidněným marketům je útulná a vonící pekárnička 
k nezaplacení. 

Ale nyní k věci. Vedle této pekárny, a to doslova pět kroků, vyrostl nádherný penzion. Samo-
zřejmě je to výsledek píle manželů Reznerových. Rozhodli se, že své služby ještě rozšíří, a tak 
nabídnou pro naše středisko opět něco  nového a především v dnešním světě boje o věhlas 
a peníze něco jiného. 

Penzion se nachází, jak zmíněno, přímo pod lyžařským areálem. A tak světe drž se, nemohla 
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jsem věřit svým uším, když jsem se dozvěděla, že polopenze včetně bydlení činí 500,- Kč.  
Jen jsem vkročila do chodeb, cítila jsem, že tady se opravdu vzniklo něco nového a útulného. 

Perfektně vybavená kuchyně, která nabízí klientům, na co si jen vzpomenou, ale nejen to,
i úžasné prostředí. Kapacita čítá 14 lůžek. Dva apartmámy – pokoj se dvěma ložnicemi 
a koupelnou. Apartmány nejsou klasickými, kde si klienti mohou vařit, ale jak je již bylo zmí-
něno, místní kuchyně nabízí úplně vše. Zárukou chuti je pan Jiří Sochan, vyhlášený kuchař, 
jenž dříve působil na bývalém Stavostroji (dnes chatě Deštná). Další pokoje čítají 2 lůžka, 
s možností přistýlky pro děti. 

Je obdivuhodné, že manželé Reznerovi stihli za necelé 2 roky postavit tak nádherný penzion. 
Co se týká večeří, nabízí se tři chody. Za tuto cenu včetně ubytování – obdivuhodné. Nehledě 
na fakt, kde se penzion nachází. No a bonus – alespoň  pro mě, a tím pádem pro potencionální 
klienty překvapující – přes léto vše toto za pouhých 380,- Kč. 

Nutno zmínit, že každý pokoj má připojení na internet, LCD televizi a minibar. A pokud si 
uvědomíte, že výše zmíněné křehké pečivo, koláčky a loupáčky leží přímo na stole, nebo 
pokud nestihnete snídani, je jen pár kroků do pekárničky, tak to je malé Rakousko. A všude zde 
potkáte zase jen ty samé lidi, kteří se na Vás budou smát večer i ráno.

Zatím, jak se oba manželé shodli, vše prověří čas. Rozhodně však, pokud nebudou rušit 
místního hosta, protože ten je nejpřednější, poskytnou i pasantní provoz. A jak jsem si všimla, 
předzahrádka na léto pro kolemjdoucí je rovněž nachystána. V plánu jsou i akce typu svateb, 
narozenin a podobných oslav. Zatím vše stíhají v pěti lidech, a to klobouk dolů. 

Díky za další přínos pro Deštné.  – A možná jen trošku odvážněji – i když pro manžele 
Reznerovi určitě náležitě –  „chléb náš vezdejší dej nám dnes“.   

JP, foto JaK
Tříkrálová sbírka 2009
Výsledek předčil všechna očekávání
Vážení spoluobčané,
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o víkendu 10. a 11. ledna 2009 se již po osmé uskutečnila Tříkrálová sbírka, kterou organi-
zujeme na Dobrušsku od roku 2002. Pořadatelem této celostátní sbírky je Charita ČR. Dá se 
říci, že sbírka oživila dávnou tradici koledování na Tři krále a stala se neodmyslitelnou součástí 
života tohoto regionu. 

Po uplynulých zkušenostech je jisté, že TKS na Dobrušsku, Opočensku a v okolních obcích 
získala Vaši důvěru a jejím prostřednictvím chcete pomáhat druhým… Výtěžek sbírky má 
každoročně stoupající tendenci, což je velmi dobré, ale daleko cennější je fakt, že se kolem ní 
„točí“ čím dále více lidí ochotných pracovat celý víkend na pomoc druhým, bez nároku na vlast-
ní slávu a popularitu. Na výsledku letošní sbírky se podílelo přes 250 osob. Všechny spojoval 
dobrý pocit ze společné práce, která pomůže druhým, a naplnil je radostí ze společně dobře 
vykonaného díla.

Na Dobrušsku a Opočensku koledovalo 62 skupinek (3 králové + vedoucí s charitní poklad-
ničkou). Celkově se posbíralo 320 000,- Kč. Při první sbírce v roce 2002 to bylo 129 000,- Kč.

Motto Tříkrálové sbírky 2009 již tradičně zní:
POMOC RODINÁM A LIDEM V NOUZI U NÁS I V ZAHRANIČÍ
A PODPORA CHARITNÍHO DÍLA

Z vybrané částky se vrátí k místnímu použití 65 %. Zbytek je rozdělen takto: 15 % diecézní 
charitě, 10 % na humanitární pomoc, 5 % sekretariátu, 5 % na režie sbírky.

Záměrem dobrušské charity je pomoc rodinám a lidem v nouzi na Dobrušsku a zdravotně 
postiženým lidem. Z těchto peněz také postupně doplňujeme a vybavujeme charitní půjčovnu 
zdravotně technických pomůcek. (Zájemci o jakoukoli takovou pomůcku se mohou obrátit na 
tel. č. 732 914 855.)

Děkujeme všem lidem dobré vůle za vlídné přijetí koledníků při sbírkách v uplynulých sedmi 
letech. Děkujeme všem dárcům, dětem a jejich rodičům, vedoucím skupinek, pánům farářům, 
starostům a úředníkům za administrativní dohled nad průběhem sbírky a všem ostatním, kteří 
přispěli ke zdaru sbírky. 

Výtěžek Tříkrálové sbírky 2009
pořádané Charitou České republiky ve dnech 10. – 11. ledna 2009 a zajišťované farními 

charitami v obcích 
Město Částka
DOBRUŠKA Křovice, Pulice, Domašín Mělčany, Chábory, Běstviny, Doly, 113 074, - Kč
VAL, CHLÍSTOV 6 706,- Kč
OPOČNO  Čánka, Dobříkovec 47 606,- Kč
POHOŘÍ 11 383,- Kč
PODBŘEZÍ, Lhota u Dobrušky, Studánka 15 609,- Kč
PŘEPYCHY 14 639,- Kč  
VODĚRADY 13 359,- Kč
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HOUDKOVICE 5 704,- Kč
OČELICE 8 082,- Kč
DOBRÉ, Kamenice, Rovné, Hlinné 20 162,- Kč 
BÍLÝ ÚJEZD, Hroška, Roudné 12 955,- Kč
SEMECHNICE 6 788,- Kč
BAČETÍN 7 025,- Kč 
TRNOV 4 082,- Kč
DEŠTNÉ V O. h. 6 022,- Kč
BYSTRÉ V O. h., JANOV, DOBŘANY 21 478,- Kč
KOUNOV 2 363,- Kč
SEDLOŇOV 1 858,- Kč
BOHDAŠÍN 1 975,- Kč

CELKEM 320 870,- Kč    

PŘEJI VÁM VŠEM JMÉNEM VŠECH KOLEDNÍKŮ  A   ORGANIZÁTORŮ  TŘÍKRÁLOVÉ 
SBÍRKY KRÁSNÝ A POŽEHNANÝ NADCHÁZEJÍCÍ  ROK .

 Ing. Jana Poláčková
 Farní charita Rychnov n. Kn.
 - pobočka Dobruška

Z osvědčených receptů 
Košíčky se žloutkovým krémem
1 balení listového těsta
krém:  1 kus vanilky
 600 ml mléka
 6 - 8 žloutků
 50 g krupicového cukru
 1 lžička maizeny
Nad párou uvařte hustý krém, předehřejte troubu na 180 °C, formičky nebo košíčky 

na muffi ny vyložte čtverci těsta, na ně nalijte krém a pečte 20 min až těsto zezlátne.

Vejce s pikantní zálivkou
4 vejce vařená 4 min
200 g majonézy
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100 g sardelových fi látek (ančovičky)
1 lžíce rozstrouhaných okurek
1 lžička hořčice
sůl, cukr, petrželka, mletá paprika, vícebarevný pepř
Uvařená vejce rozpulte, majonézu prošlehejte s okurkami a kořením. Pak vejce přelijte, 

ozdobte petrželkou a podávejte s pečivem.

Skotská vejce
300 g mletého masa (směs)
4 uvařená vejce
sůl, pepř, zelená petrželka
2 - 3 lžíce hladké mouky na obalení vajec
strouhanka
Mleté maso propracujte s kořením a 1 vejcem. Uvařená vejce obalte v mouce, poté v maso-

vé směsi a nakonec ve strouhance. Ve větším množství tuku usmažte dozlatova. Na talíři vejce 
rozkrojte a podávejte se zeleninou a různými

druhy omáček či majonéz.
Míla Karová

Babiččiny dobré rady
Zátky
Korkové zátky z lahví nevyhazujte, protože se vám mohou v kuchyni ještě hodit. Například jimi 

můžete odstranit nežádoucí pachy v chladničce. Jen je vložte dovnitř a ony zápach absorbují.

Skvrny od ovoce
Při čištění lepivých skvrn od ovocné šťávy z ubrusu nebo oblečení vám pomůže citron. Než 

prádlo vložíte do pračky, pokapejte skvrny citrónovou šťávou, vyperou se pak mnohem snadněji.

Sprchový kout
Z plastů ve sprchovém koutě není téměř možné odstranit vodní kámen. Ale jedno důkladné 

vydrhnutí jedlou sodou jim znovu vrátí původní krásu. 
vybráno ze stejnojmenné knihy

MEDIACE jako forma ŘEŠENÍ SPORU MIMOSOUDNÍ CESTOU 
Není třeba se hned obracet na soud nebo mávnout rukou, že se soudit nechcete, pokud 

se cítíte být poškozeni a nedomohli jste se svého práva nebo jste nedokázali najít s druhou 
stranou vyhovující řešení (např.: rozdělení majetku, péče o dítě po rozvodu, sousedské vztahy, 
majetkové záležitosti, rodinné neshody, zaměstnanecké či podnikatelské spory).

Existuje ještě možnost mimosoudního řešení sporu – mediace.
Tato služba je prováděna poměrně rychle a za cenu, která je podstatně nižší, než jsou nákla-
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dy na soudní řízení. Její hlavní výhodou je ale výsledek. Na rozdíl od soudního procesu mohou 
lidé, kteří jsou ve sporu, nalézt vlastní kompromisní řešení, oboustranně přijatelné. Vyřeší tak 
nejen problém, ale často se zlepší i jejich vztahy.

Vyjednávání znesvářených stran při mediaci řídí a usměrňuje mediátor s cílem dovést strany 
k vzájemnému pochopení postojů a požadavků vedoucích k uzavření dohody, kterou do té 
doby nebyly schopné nalézt. Dohoda je právně vymahatelná.

Pokud se strany nedohodnou v rámci mediace, mohou následně využít rozhodčí nebo soudní řízení. 
Fakt, že se člověk snaží o smír mimosoudní cestou, je samozřejmě výhodou při soudním jednání.

Od dubna 2008 nabízí Ministerstvo průmyslu a obchodu (MPO) v rámci Projektu vlády ČR 
možnost využívat zdarma mediaci v případě mimosoudního řešení spotřebitelských sporů. 
Jedná se o situace, kdy si člověk zakoupí zboží nebo službu a domnívá se, že za zaplacenou 
částku nedostal slíbenou kvalitu a dodavatel odmítá situaci napravit.

Mnoho lidí se nechá odradit od nápravy soudní cestou buď kvůli nízké hodnotě zboží či 
služby nebo kvůli vysokým fi nančním nákladům soudního řízení a také dlouhým jednáním 
u soudu. Mimosoudní řešení spotřebitelských sporů je tedy alternativní cestou a v současné době 
v rámci Projektu vlády ČR je zdarma.

Které spory mohou být řešeny v rámci Projektu zdarma?
Všechny spotřebitelské spory bez ohledu na hodnotu a druh výrobku či služby. 
Tuto možnost nemohou využít pouze ti, kteří již podali soudní žalobu. 

Jak probíhá mimosoudní řešení sporu?
Při mimosoudním řešení sporu - tzv. mediaci strany sporu vyjednávají svoji záležitost za účasti 

3. osoby, státem jmenovaného nezávislého mediátora. Ten se snaží dovést obě strany k dohodě. 
Dohoda je stvrzena na závěr zápisem do závazné smlouvy, která je právně vymahatelná. 
V případě, že se strany nedohodnou, je sepsána dohoda o nedohodě a občan se může obrátit 
na další instanci mimosoudního řešení sporů (rozhodčí řízení) nebo přímo na soud. Účast na mimo-
soudním řešení sporu je dobrovolná a v rámci Projektu zdarma pro obě zúčastněné strany. 

Jak postupovat v případě, že chcete mediaci využít?
Podnět můžete podat elektronicky. Nejste-li si jisti, můžete kontaktní místa navštívit osobně 

nebo se s nimi spojit telefonicky či e-mailem. Pro Královehradecký kraj je kontaktním místem 
pro řešení spotřebitelských sporů Krajská hospodářská komora v Hradci Králové. Konzultan-
tem, který Vám vysvětlí vaše možnosti a seznámí s postupem řízení je:

pan Ondřej Špalek DiS:
Tel: 495 427 038
E-mail: JKMHradecKralove@komora.cz 
Adresa: Škroupova 957/4, 50002 Hradec Králové

V případě, že byste chtěli využít mediaci pro mimosoudní řešení jiného sporu než spotřebního, 
můžete se obrátit pro další informace též na pana O.Špalka nebo na ing. L. Desbrosseová, tel: 
603 176 796, mail: desbrosse@seznam.cz
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Provozní doba k podání daňových přiznání k dani z příjmů 2009

Datum Podatelna Daňová pokladna
2.3.2009 Pondělí 8:00 - 17:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
4.3.2009 Středa 8:00 - 17:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
9.3.2009 Pondělí 8:00 - 17:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
11.3.2009 Středa 8:00 - 17:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
16.3.2009 Pondělí 8:00 - 17:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
17.3.2009 Úterý 8:00 - 15:00 zavřeno
18.3.2009 Středa 8:00 - 17:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
19.3.2009 Čtvrtek 8:00 - 15:00 zavřeno
20.3.2009 Pátek 8:00 - 14:00 zavřeno
23.3.2009 Pondělí 8:00 - 18:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
24.3.2009 Úterý 8:00 - 18:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
25.3.2009 Středa 8:00 - 18:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
26.3.2009 Čtvrtek 8:00 - 18:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
27.3.2009 Pátek 8:00 - 18:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
30.3.2009 Pondělí 8:00 - 18:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30
31.3.2009 Úterý 8:00 - 18:00 8:00 – 11:00, 12:00 – 16:30

Nenechávejte návštěvu fi nančního úřadu na poslední chvíli!
K platbě daní můžete využít bezhotovostního převodu peněz z účtu,  či daňovou složenku, 

kterou lze zaplatit na každé poště bez poplatku!

Platební dispozice pro platbu daně z příjmu fyzických osob převodem z účtu:
číslo účtu: 721 – 27622571 / 0710, 
vedený u pobočky ČNB, Hradec Králové
variabilní symbol: rodné číslo;  konstantní symbol: 1148.
Komunikujte s daňovou správou elektronicky!
http://cds.mfcr.cz

FÚ v Dobrušce

Z citátů chytrých právniček 
Jak daleko od sebe byla vozidla v okamžiku nárazu?
Chápu to dobře, že jste tam zůstal až do svého odchodu?
Je to pravda, pane doktore, že pokud někdo zemře ve spánku, neví o tom až do rána?

vybráno z internetu
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Policie
Reorganizace policie ve Východočeském kraji - upozornění
Od 1. 1. 2009 dochází  na území východočeského regionu k reorganizaci policejních složek. 

Tímto dnem zanikla okresní ředitelství Policie ČR a na všech těchto útvarech vznikly „územní 
odbory služby kriminální policie a vyšetřování“ a „územní odbory vnější služby“. Tyto útvary 
budou řízeny z Krajského ředitelství policie Východočeského kraje v Hradci Králové. Týká se 
to i našeho bývalého Okresního ředitelství PČR RYCHNOV NAD KNĚŽNOU.

V souvislosti s touto změnou končí i funkce ředitele okresních ředitelství a jejich zástupců. 
Na bývalých okresech budou vždy velitelé jednotlivých územních odborů.

Rychnově nad Kněžnou:
Územní odbor vnější služby – vedoucí odboru plk. Mgr. Bc. Miloslav Jangl
Uzemní odbor Služby kriminální policie a vyšetřování – vedoucí odboru plk. JUDr. Zdeněk 

Hlaváček

Pro občany jsou samozřejmě zachovány všechny služby v místech a rozsahu, jak byli dopo-
sud zvyklí. Struktura obvodních oddělení se nemění.

Co se tu dělo vloni
Tak jako v předchozích letech, tak i vloni jsme vyšetřovali vloupání do aut, rekreačních cha-

lup, hotelových pokojů, krádeže lyžařského vybavení. Většinu z toho se nám podařilo objas-
nit. Mimo to jsme šetřili krádež lanového vozíku, vloupání do baru Herna, požár chaty Jiskra, 
zadrželi několik osob v celostátním pátrání.

Přitom se OP Dobruška podařilo objasnit sérii vloupání do rekreačních zařízení, jichž se 
dopouštěla skupinka problémových mladíků. Ti jsou nyní ve vazební věznici v Hradci Králové. 
Další skupinkou byli recidivisté z Ústeckoorlicka. K vloupání do chalup docházelo převážně na 
začátku zimy. 

Nejzávažnějším trestným činem bylo loupežné přepadení, jehož se dopustila skupinka pol-
ských dělníků, kteří v Deštném byli ubytováni. Po náročném šetření v polské komunitě se 
podařilo případ objasnit a pachatele usvědčit. 

Na konci roku se nám díky vynikající spolupráci s občany Deštného podařilo dopadnout 
bezdomovce recidivistu, který se vloupával do chalup a rekreačních zařízení.      

Nyní v rámci prevence trestné činnosti hlídáme hory na běžkách.
prap. Machata, pprap. Pásler, pprap. Sokol

Hasiči
Výroční zpráva o činnosti SDH Deštné v Orlických horách za rok 2008
Vážení dobrovolní hasiči, vážení hosté,
dovolte mi, abych Vás co nejsrdečněji přivítal na výroční valné hromadě Sboru dobrovolných 

hasičů v Deštném v Orlických horách. Vítám starostku  paní Křížovou, zástupce 14. okrsku 
pana Kameníka a zástupkyni okresního výboru SHČMS paní Helenu Dytrtovou. 

Věřím, že uplynulý rok byl pro naprostou většinu z Vás rokem úspěšným a šťastným. 
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Pro náš sbor byl rok 2008 z hlediska činnosti celkem úspěšný. Týká se to nejen akcí, které 
spolek pořádal nebo se na nich podílel. Jako každý rok jsme se podíleli na přípravě a průběhu 
17. ročníku Tavení skla dřevem, kde náš sbor zajišťoval pečení krůt a občerstvení. Tato akce 
se velmi vydařila. Dále členky našeho sboru a některé děti vypomáhaly při Kačenčině loučení 
s létem, kde vytvořily pohádkové bytosti v lese. Soutěž v netradičních disciplínách, kterou jsme 
měli v plánu pořádat, se bohužel neuskutečnila pro nedostatečný počet přihlášených. Proto 
jsme uspořádali pouze přátelské posezení se sbory, které se dostavily. Jednalo se o sbory 
z Rokytnice v O. h., Třebešova, Kounova a Olešnice v O. h. Tuto soutěž bychom rádi opět 
v letošním roce pořádali, ale záleží na zájmu pozvaných sborů. Rok jsme ukončili tradičně 
zabíjačkou. Po dlouholetých pokusech o zvolení starosty a členů do výboru se nám vloni tento 
úkol podařilo splnit.    

Naši mladší hasiči se zúčastnili hry Plamen 30. 5. - 1. 6. 2008 v Přepychách, kde se umístili 
na hezkém 6. místě z celkem 14 zúčastněných kolektivů. Zahajovacího závodu hry Plamen 
2008/2009 se dne 11. 10. 2008 ve Slatině nad Zdobnicí zúčastnily dvě hlídky, které se umís-
tily na celkovém 22. místě. Toto ne moc dobré umístění bylo zapříčiněno tím, že musely děti 
startovat v kategorii starších, i když víc jak polovina z nich patří ještě do kategorie mladších. 
Dalším důvodem bylo, že někteří nezodpovědní rodiče nám jen několik dnů před soutěží, pře-
stože jejich děti prošly výcvikem, oznámili, že se soutěže nemohou zúčastnit pro jiné aktivity. 
Druhé kolo soutěže bude pokračovat na jaře. Jako poděkování dětem za celoroční snažení jim 
vedoucí mládeže uspořádali malé pohoštění. Vloni se poprvé také uspořádal v prvním týdnu 
prázdnin letní tábor v Červeném Kostelci na rybníku Broďák. Ubytování bylo zajištěno v prona-
jatém srubu. Pro velký úspěch bychom letos něco podobného rádi zopakovali. 

Děti měly také možnost zaplavat si v krytém bazénu v Dobrušce a také v bazénu pana 
Köhlera, který bude možné navštěvovat i letos, za což mu patří velký dík. Schůzky mladých 
hasičů se konají pravidelně každých čtrnáct dní. 

Účast členů na schůzích a akcích sboru byla obdobná jako v minulých letech, to znamená, 
že činnost a chod spolku převážně zajišťují členové výjezdového družstva a vedoucí mládeže. 
Výborové schůze se konaly pravidelně, vždy první pátek v měsíci.  

V současné době má sbor 28 dospělých, z toho 7 žen a 15 dětí. Družstvo dorostenců se pro 
malý počet nepodařilo postavit.  

V roce 2008 jsme se zúčastnili okrskové soutěže ve Sněžném, kde jsme se umístili 
na 7. místě. Také jsme se se smíšeným družstvem zúčastnili soutěže v netradičních disciplí-
nách v Třebešově. Družstvo žen se soutěží nezúčastnilo. 

Výjezdové družstvo se scházelo každý týden v pondělí, kdy byla prováděna školení, opravy 
a údržba techniky a různá pomoc pro obec. I letos byl prováděn sběr železného šrotu. Družstvo 
čítá 13 členů. V březnu prošla část jednotky opakovacím školením s dýchacími přístroji v poly-
gonu v Horním Poříčí. Tři členové absolvovali týdenní školení na funkci strojníka JSDH v ÚHŠ 
Bílé Poličany. Všichni splnili zkoušky odbornosti Hasič III. stupně. Jednotka se také zúčastnila 
námětového cvičení v Kounově u koupaliště.   

Tradičně připomínám zastaralou mobilní techniku, o které se zmiňujeme již několik let. 
Samozřejmě se o ni staráme, ale již není v našich silách zajišťovat její stoprocentní provozu-
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schopnost. V roce 2008 se konečně začal plnit náš sen o nové hasičské cisterně. Sdružení 
hasičů vypsalo projekt na dotace z EU na pořízení nové hasičské techniky pro JSDH obcí. 
Naše obec se velmi ochotně připojila. Doufáme, že tento projekt bude dotažen do zdárného 
konce a techniku získáme.  

Před několika lety nám bylo přislíbeno zástupcem obce vybudování nových šaten a sociál-
ního zařízení. Toto nebylo do dnešního dne uskutečněno. Bylo by dobře tuto věc již konečně 
vyřešit. Paní starostka a její zástupce se o situaci byli sami přesvědčit po příjezdu ze zásahu 
po větrné smršti (sušení oděvů rozvěšených po vozidlech a sušení bot v šatně). Letos bychom 
rádi, stejně jako v jiných letech, vybavili jednotku různými prostředky, jako jsou např. zásaho-
vé rukavice, nové zásahové svítilny, přídavné mikrofony k přenosným radiostanicím. Také je 
do budoucna v plánu modernizace vrat, kdy by stávající dřevěné byly nahrazeny plně automa-
tickými plastovými.

V současné době vlastníme 2 x CAS 24 Š 706 r. v. 1978 a 1983. Avia A 31 r. v. 1988, PPS 
12 r. v. 1975, plovoucí čerpadlo, kalové čerpadlo, 2 x elektrické kalové čerpadlo, 2 x elektro-
centrálu 6 kW a 2,8 kW, 2 x osvětlovací stožáry, motorovou pilu Husqvarna 55, 6 x přenosné 
radiostanice, 3 x vozidlové radiostanice, 4 x dýchací přístroj PLUTO, 2 x historické stříkačky 
– přenosnou DKW a Rosenthaler z roku 1939 na podvozku, která sloužila v Plasnicích. Obě 
tyto stříkačky jsou stále funkční. Vlastníme počítačový program „Kancelář pro obec“, který byl 
věnován SHČMS. Díky němu je mnohem snadněji a přesněji vedena evidence docházky a dal-
ších aktivit sboru a jeho členů. V loňském roce jsme zakoupili dvě nové přenosné radiostanice 
s přídavnými mikrofony, jeden dýchací přístroj PLUTO a jednu zásahovou svítilnu. S mobilní 
technikou bylo za uplynulý rok ujeto celkem 1.477 km, z toho Avia A31 – 719 km, CAS 24 (RK 
30-41) – 436 km, CAS 24 (RK 44-24) – 322 km. Kilometry byly najety k zásahům, při kondičních 
jízdách, na soutěžích, při práci pro obec a jízdách na STK.

V současné době je spolupráce s obcí, hlavně díky paní starostce, velmi dobrá. Veškeré 
požadavky a různé problémy se řeší bez zbytečných průtahů a hlavně ochotně. Byli bychom 
rádi, kdyby tomu tak bylo i do budoucna. Spolupráce s HZS RK je také na velmi dobré úrovni. 

V roce 2008 proběhlo celkem 16 výjezdů jednotky. Z toho se zasahovalo 8 x u požáru, 3 x 
se jednalo o živelnou pohromu – větrná smršť, 1 x o dopravní nehodu a 4 x o technologickou 
pomoc. V katastru obce se zasahovalo 9 x, mimo katastr 7 x.

Odpracované hodiny výjezdové jednotky za rok 2008 činí celkem 937 hodin:
- práce na technice - 274 h
- práce na stanici - 166 h
- práce pro obec - 16 h
- školení - 250 h
- zásah - 183 h
- ostatní - 48 h 

Odpracované brigádnické hodiny SDH:
- příprava MH - 260 h
- kulturní akce - 185 h
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- soutěže dospělých - 50 h
- kronika - 100 h
- ostatní - 90 h
- sběr železného šrotu - 15 h

Plán práce na rok 2009:
- sběr železného šrotu
- údržba požární nádrže, techniky, hasičské zbrojnice
- účast na soutěžích dětí i dospělých
- uspořádání soutěže
- nábor mladých hasičů
- opékání a spolupráce při tavbě skla, Kačenčině loučení s létem, pouti a pomoc obci   

Na závěr se sluší poděkovat těm, kteří se podílejí na chodu sboru jako jsou například poklad-
ník, revizor, kronikář, hospodář, vzdělavatel, obsluha v klubovně, a také všem našim sponzo-
rům a příznivcům, panu Hejzlarovi, panu Tyburecovi, fi rmě SPORTprofi , Tendr, RDE Pardubice, 
panu Strnadovi, panu Köhlerovi, Obci Deštné a několika dalším, kteří nechtějí být jmenováni. 
Samozřejmě musíme poděkovat našim manželkám, přítelkyním a přítelům, kteří nám umožňují 
tuto záslužnou činnost pro nás pro všechny provádět. Přeji Vám do nového roku hodně štěstí, 
zdraví a osobní pohody v životě. 

Ladislav Zářecký – starosta SDH

Z přírody
Loňské počasí

2008 srážky 
celkem

max 
srážky 

mm

max 
srážky 
datum

max 
teplota 

°C

max 
teplota 
datum

min 
teplota 

°C 

min 
teplota 
datum

max sníh 
cm

sněhová 
pokrývka 
počet dnů

mlha 
počet 
dnů

bouřka 
počet 
dnů

I. 73,9 17,0 19.1. 7,2 20.1. - 13,1 3.1. 30 31 3

II. 59,3 26,6 29.2. 13,4 24.2. - 14,1 17.2. 10 12 3

III. 111,7 19,8 2.3. 14,2 31.3. - 10,8 25.3. 7 17 1 1

IV. 87,4 25,6 7.4. 18,3 11.4. - 4,8 18.4. 7 2 1 1

V. 73,2 27,9 18.5. 27,2 31.5. - 0,4 7.5. 1 4

VI. 114,5 69,6 4.6. 27,1 22.6. 0,2 14.6. 7

VII. 60,0 26,2 3.7. 27,2 3.7. 3,5 22.7. 8

VIII. 83,7 33,2 15.8. 26,6 1.8. 2,4 31.8. 5 5

IX. 82,1 16,8 30.9. 27,3 6.9. -0,2 28.9. 3 1

X. 77,3 17,9 16.10. 16,8 9.10. -6,0 24.10. 14

XI. 84,9 33,1 20.11. 17,2 5.11. -8,6 18.11. 20 11 10

XII. 37,6 8,2 22.12. 8,2 1.12. -13,0 28.12. 4 14 11

Celkem 945,6   x   x   x   x   x   x   x
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7. dubna 2008 byl v Deštném zaznamenán největší úhrn srážek v republice, a to 25,6 mm. 
Nejnižší teplota v rámci ČR byla v Deštném v O. h. zaznamenána 24. října 2008, a to – 6,0 °C.

Jaromír Meier

Ze zdravotnictví
Ordinační hodiny MUDr. Remešové

Zubní pohotovost
datum jméno lékaře adresa ordinace telefon
21.03. MUDr. Kašparová Helena Smetanovo nábř. 334 , Vamberk 494 501 711
22.03. MUDr. Laubová Jana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orl 494 371 783
28.03. MUDr. Lehký Bořivoj poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
29.03. MUDr. Loukota Jan Komenského 127 , Opočno 494 621 665
04.04. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696
05.04. MUDr. Nentvichová Eva K.Michla 942 , Dobruška 494 623 775
11.04. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266 , Rychnov nad Kněžno 494 534 841
12.04. MUDr. Pokorná Jaroslava Potštejn 317 494 546 544
13.04. MUDr. Pokorná Věra J. Pitry 448 , Opočno 494 667 628
18.04. MUDr. Přibylová Marta Komenského 209 , Častolovice 494 322 706
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19.04. MUDr. Ptačovská Eva Komenského 481 , Kostelec nad Orlicí 494 321 740
25.04. MUDr. Seidlová Zdenka Skuhrov nad Bělou 17 494 598 205
26.04. MUDr. Skřičková Zdena poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695
01.05. MUDr. Stejskalová Věra zdrav.středisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263
02.05. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 031
03.05. MUDr. Světlík Filip Tyršova 515 , Opočno 494 667 553
08.05. MUDr. Světlíková Lada Tyršova 515 , Opočno 494 667 553
09.05. MUDr. Šmídová Alena poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 550
10.05. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693
16.05. MUDr. Šťastná Ludislava Zdrav.středisko Rokytnice v Orlických hor. 494 595 292
17.05. MUDr. Tancurinová Jana nám. Dr.Lutzowa 345, Vamberk 736 419 151
23.05. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 542 102
24.05. MUDr. Tůmová Věra J. Pitry 344, Opočno 494 667 154
30.05. MUDr. Vavřičková Hana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 782
31.05. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 781
06.06. MUDr. Vyčítalová Marie dr.Lützova 244 , Vamberk 494 541 757
07.06. MUDr. Zdeňka Jiří Kvasinská 129 , Solnice 494 596 732
13.06. MUDr. Bahník František Třebízského 799 , Kostelec nad Orlicí 494 323 152
14.06. MUDr. Benešová Růžena Tyršova 464 , Dobruška 494 622 040
20.06. MUDr. Beránek Jan Komenského 828 , Týniště nad Orlicí 494 371 088
21.06. MUDr. Beránková Lucie poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
27.06. MUDr. Bergmanová Dita poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
28.06. MUDr. Čapková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417
04.07. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694
05.07. MUDr. Dušková Helena Záhumenská 445, České Meziříčí 494 661 102
06.07. MUDr. Havlová Marie U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou 494 539 225
11.07. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955
12.07. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958
18.07. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330
19.07. MUDr. Chrásková Ludmila poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
25.07. MUDr. Ježková Marie Komenského 481 , Kostelec nad Orlicí 494 321 511
26.07. MUDr. Kahlerová Blanka J. Pitry 448 , Opočno 494 667 123
01.08. MUDr. Kašková Kateřina Kvasiny 145 494 596 174
02.08. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169 , Vamberk 602 514 715
08.08. MUDr. Kašparová Helena Smetanovo nábř. 334 , Vamberk 494 501 711
09.08. MUDr. Laubová Jana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
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ŠKOLENÍ PRVNÍ POMOCI
Neočekávaná příhoda nás může zaskočit kdekoliv a kdykoliv a je dobré umět správně 

poskytnout první pomoc. Můžete tak zachránit život a přispět k rychlému uzdravení. 
Nabízíme Vám možnost získat nejdůležitější znalosti a dovednosti k poskytování první 

pomoci a spojit teoretické znalosti s praktickým nácvikem. 

Připravili jsme pro vás školení, které se uskuteční v úterý dne 24. března 2009 od 13.00 
hodin, školící místnost ČČK Rychnov n. Kn. Národní dům II. patro. 

Školení provede zdravotní sestřička RZP Leona Lepková. Každý účastník obdrží osvědčení 
a brožuru s novinkami v poskytování PP.  Cena kurzu je Kč 400,-.

Přihlášky zasílejte na  uvedený e-mail, je možné se přihlásit i telefonicky.
ČESKÝ ČERVENÝ KŘÍŽ

ÚŘAD OBLASTNÍHO SPOLKU ČČK RYCHNOV NAD KNĚŽNOU
516 01 RYCHNOV NAD KNĚŽNOU, PANSKÁ 79  

TEL:: 494 534 896  FAX.: 494 534 896   Mobil: 603 496 644, 739 070 515
E – mail: cck.rychnov@seznam.cz,  rychnovnk@cervenykriz.eu

Ze sportu
Znáte cibulový princip?
Sportování v zimě vyžaduje jak dostatečné, tak funkční oblečení. Oblečení by mělo nejen 

chránit před zimou, ale i odvádět přebytečné teplo ve formě potu. Jednou z možností, jak 
dosáhnout požadovaného efektu, je vrstvení oblečení, tzv. cibulový princip. Ten spočívá v tom, 
že se postupně navlíknete do věcí se specifi ckými vlastnostmi, od nátělníků, triček až po rolák 
od babičky a péřovky od Ježíška.

Pokud byste však chtěli informace učenější, máte je mít:
1. vrstva: transportní – doléhá přímo na tělo, má odvádět vlhkost z pokožky a zabraňovat 

ochlazování nebo přehřívání.
2. vrstva: izolační – udržuje teplotu zachycením tělesného tepla. Současně musí být tato 

vrstva prodyšná a odvádět přebytečné energie ven.
3. vrstva: vrchní ochranná – má tělo chránit před okolním počasím a současně zachovat 

vlastnosti spodních vrstev. Musí být nepromokavá a zároveň prodyšná. Aby však zabránila 
úbytku tělesného tepla, měla by chránit nejen před deštěm, ale i před větrem.

redakční rada  

Opening snowparku
Sobota 10. 01. 2009 se probudila do dalšího mrazivého, mírně zamračeného dne. Přípravy 

na již druhý ročník Iguana Snowpark Deštné Opening vyvrcholily přesně v 9:00 h, kdy byla 
celá akce ofi ciálně odstartována. Parkem se začala nést hudba z přistaveného RedBull auta, 
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na kterém se mimo jiné dala sledovat i videjka. Vtipné poznámky moderátora Honzíka, vypůj-
čeného od Snowpunx Olešnice, a pohled na dva vyladěné skoky a jedenáct překážek v perfekt-
ním stavu, nenechal nikoho v klidu. Našla se tu step-up bedna, lámačka, a-box i střední raily... 
Vzhledem k tomu, že před akcí probíhala registrace, která umožňovala jízdu na vleku po celý 
den zdarma, sešli se jezdci v hojném počtu 180 kusů. Od 13:00 h byl na programu Best trick. 
Toho se zúčastnilo 35 riderů. A že bylo na co koukat! Za zmínku stojí vítězný freeski backfl ip 
na switch, na snowboardu pak 900, chycená 720 nebo spousta dalších invertovaných triků... 
A protože mrzlo a protože se borci vážně snažili, zasloužili si, jak oni, tak i přihlížející funs, 
přesun do vyhřátého a 100% luxusního afterparty stanu u hotelu Alba. Tady také proběhlo 
slavnostní vyhlášení vítězů. Za freeski 1. místo Jiří Štivák, 2. místo Dan Hanka, 3. místo Jan 
Prokeš. Za snowboard 1. místo Boris Čičman, 2. místo Jakub Smytzek, 3. místo Štěpán Křo-
váček. Za freeski holky 1. místo Katka Kuncová. Pak už se to začalo roztáčet ve velkém stylu. 
Kolem 22:00 h bylo našlapáno, DJ Hammer jako vždy zadiktoval a rozvlnil celý stan. Tančilo se 
až do bílého rána, což svědčí o tom, že akce na Deštném stojí za to. 

Michaela Týnecká, foto JaK

Lyžování s Českým rozhlasem Hradec Králové
17. ledna 2009 se v lyžařském areálu Marta II konala již tradiční akce, „Lyžování s ČRo Hra-

dec Králové“. Tým ČRo Hradec Králové připravil pro děti i dospělé řadu soutěží a her – soutěže 
v lyžování pro děti i dospělé, pro děti navíc hry, taneční soutěž na sněhu a další, o které byl 
značný zájem, hlavně u dětí. Soutěžilo se o zajímavé a hodnotné ceny, např. originál vak na lyže, 
nafukovací „kluzák-člun“ na sníh a nechyběla spousta sladkostí, bagety a další pochoutky. 

Tým ČRo měl také svůj stánek, kde se zdarma nabízela kvalitní horká čokoláda a teplý 
energetický nápoj. K dotvoření skvělé atmosféry nechyběla kvalitní, převážně česká hudba 
a skvělé moderování. 
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Přímo ze svahu Marty II se uskutečnilo i několik 
živých vstupů do vysílání hradeckého rádia, kdy byli 
posluchači informování o průběhu akce „Lyžování 
s ČRo Hradec Králové“. Objevily se také informace 
o naší obci a nechybělo ani pozvání do Deštného v O. h. 
na skvělou lyžovačku. 

Kolem poledne se přijel spolu s šéfredaktorkou Ladou 
Klokočníkovou osobně podívat také ředitel ČRo Hradec 
Králové Mgr. Jiří Kánský. 

Při našem společném povídání si pan ředitel i paní 
šéfredaktorka pochvalovali skvělou atmosféru akce. 
V Deštném v O. h. se jim velice líbilo, průběh akce se jim 
zdál takový upřímný, pomalu „domácká nálada“, a to jak 
přístupem a bezprostředností hostů a účastníků soutěží, 
tak přístupem a vstřícností fi rmy SPORTprofi .   

K doplnění textu napoví více několik fotek z této zda-
řilé akce.

JaK

Skiboby
Petr Kaufman, mistr světa veteránů na skibobu na r. 2009 ve slalomu
Skibobisté Sokola Deštné v O. h. drží stále dobrou tradici tohoto sportu, kterou proslavili 

na mezinárodní úrovni Irenka Dohnálková Francová, Josef Pohl, Roman Ehl, Standa Ježek, 
Karolína Bartošová, Petr Prouza a další.

Z nynější generace máme osm reprezentantů České republiky, kteří jezdí světové poháry. 
David Krejčí, jenž momentálně po závodech v Rakousku a Česku vede žebříček světového 
poháru. Dále jsou to Pavel Čiháček, Aleš Houser, Michal Pásler, Petr Kaufman junior, Aneta 
Havlíčková a Karolína Podraská. 

Pro zajímavost výsledky ze závodů můžete nalézt v denním tisku nebo na internetových 
stránkách Českého svazu skibobistů.

Jaroslav Krása

Lyžování
Sjezdové
Právě se nacházíme zhruba v polovině závodního období a Paní Zima nám zatím dělá oproti 

předcházejícím dvěma rokům docela radost. Mladí deštenští sjezdaři už absolvovali více než 
polovinu naplánovaných závodů a nutno říct, že v mnoha případech velmi úspěšně.

Pro kategorie předžactva, přípravky a superpřípravky (tzn. pro děti 11-leté a mladší) probí-
hají závody ze série HEAD FUNSPORTCUP 2009, tedy již tradiční velmi úspěšná série pres-
tižních závodů pro nejmladší kategorie. Letošní série odstartovala o víkendu 17. – 18. 1. právě 
v Deštném v O. h. za hojné účasti cca 180 malých závodníků z nejrůznějších koutů republiky 
(od Klínovce přes Prahu, Jizerské hory, Krkonoše, Vysočinu, Brno, Zlín, Jeseníky až po Bes-
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kydy). Vzhledem k tomu, že se sešlo několik příznivých faktorů dohromady – dobré sněhové 
podmínky, krásné počasí a výborně připravená sjezdovka – a podařilo se celou akci dobře 
zvládnout i organizačně (také díky vstřícnému postoji provozovatele zimního areálu - fi rmy 
SPORTprofi ), setkaly se tyto naše závody s velmi příznivými ohlasy všech zúčastněných, a to 
i těch největších skeptiků. Řada závodníků, jejich rodičů a trenérů byla v Deštném v O. h. vůbec 
poprvé. Někteří z nich čekali podprůměrné středisko „kdesi v Orlických horách“ a nakonec byli, 
dle svých vlastních slov, velice příjemně překvapeni. Prvních deset závodníků každé kategorie 
bylo oceněno krásnými poháry, medailemi, diplomy a věcnými cenami. Mezi oceněnými byli 
i Dešteňáci – za superpřípravku Jáchym Kubů 9., Kilián Kosina 2 x 10., za přípravku Anička 
Doksanská 4., Anička Jančaříková 10. a za předžáky Honzík Ježek 4. a 6. a Tomík Klinský 
dosáhl 2 x na vynikající 2. místo! 

Od té doby proběhly již další dva závody této série na Horních Mísečkách, kde se opět Tomík 
Klinský umístil na krásném 2. místě, Honzík Ježek skončil 5. a 6. a Anička Doksanská 1 x 9. 
V průběžném pořadí drží zatím Tomík Klinský druhou pozici, následován Honzíkem Ježkem 
na třetím místě, Anička Doksanská je ve své kategorii na průběžné sedmé pozici. Ještě je 
však čekají závody v Peci pod Sněžkou, v Herlíkovicích, na Medvědíně a na Stohu ve Špindlu, 
kde se pojede fi nále série.

Naši závodníci nejmladších kategorií byli úspěšní i na ostatních závodech, o čemž svědčí 
vítězství Tomíka Klinského a třetí místo Aničky Doksanské v Peci pod Sněžkou a dále vítězství 
Honzíka Ježka, Honzíka Raupacha a Aničky Doksanské a druhé místo Johanky Hradilové 
na závodech v Teplicích nad Metují. 

Úspěšně si vedou v letošní sezóně také někteří naši žáci (12 – 15-letí). Svědčí o tom násle-
dující umístění našich závodníků na republikových závodech: 1. místo Kristýny Doubravové 
ve Velkých Karlovicích v Beskydech, dvě 2. místa Anči Karové (na Klínovci a v Říčkách), 
3. místo Tomáše Nutila ve Velkých Karlovicích a Anči Karové v Říčkách, 4. místo Tomáše Nutila 
a Kristýny Doubravové v Říčkách a Anči Karové v Rokytnici n. J., 5. místo Anči Karové na Klí-
novci, dvě 7. místa Kristýny Doubravové na Klínovci, 8. místa Kristýny Doubravové a Michala 
Nutila ve Velkých Karlovicích, 9. místa Michala Nutila ve Velkých Karlovicích a v Říčkách, 
Kryštofa Preiningera v Říčkách a Lucky Rydlové v Rokytnici n. J. a 10. místo Kryštofa Preinin-
gera v Rokytnici n. J. Velice cenná jsou i dvě umístění Lucky Rydlové na 11. pozici v Říčkách 
vzhledem k tomu, že je to její první sezóna v kategorii žactva. Adélka Berkovcová, která je také 
prvním rokem v žákovské kategorii, se začíná postupně závod od závodu zlepšovat, takže 
na posledních republikových závodech v Rokytnici n. J. skončila již na velice slušné 17. příčce.

Dva naši závodníci si také svými výsledky zajistili účast na mezinárodních závodech žactva 
Skiinterkritérium v Říčkách v O. h. Anča Karová se umístila na výborném 2. místě mezi staršími 
žákyněmi ve slalomu a Tomáš Nutil skončil na pěkném 12. místě v obřím slalomu v kategorii 
mladších žáků. 

Velké úspěchy zaznamenávají mladí sjezdaři z Deštného také na závodech krajské úrovně, 
které se v rámci Královéhradeckého kraje jezdí jako série závodů VIST CUP. Důkazem jsou 
3 vítězství našich závodnic – Kristýny Doubravové (2 x) a Lucky Rydlové (1 x) ve slalomech 
v Černém Dole. Tyto dvě závodnice se zároveň staly přebornicemi Královéhradeckého kraje 
ve slalomu v kategoriích starších (Kristýna D.) a mladších (Lucka R.) žákyň. Kristýna Doub-
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ravová je také průběžnou vedoucí závodnicí své kategorie v této sérii mimo jiné díky svým 
dvěma umístěním na 2. příčce na Horních Mísečkách a dvěma 5. příčkám v Herlíkovicích. 
Kryštof Preininger zaujímá prozatím průběžnou třetí pozici v sérii, o niž se zasloužil 4. místem 
v Černém Dole, 2 x 6. místem v Herlíkovicích a 7. a 8. místem na Horních Mísečkách. Díky 
svému vítězství v Černém Dole a 2 x 4. příčce v Herlíkovicích se Lucka Rydlová posunula 
na průběžnou 5. pozici v sérii. Na průběžných 9. místech ve svých kategoriích jsou pak Áďa 
Berkovcová (6. v Černém Dole, 7. a 8. v Herlíkovicích) a Tomáš Nutil (2. a 5. v Herlíkovicích
a 6. na Horních Mísečkách).

Tradicí se také pomalu stává série závodů o Pohár Orlických hor, která sestává z jednoden-
ních závodů v obřím slalomu pro předžákovské a žákovské kategorie, konaných v Čenkovi-
cích, Deštném v O. h. na závodní sjezdovce a na sjezdovce LK Nové Město n. Met., Říčkách 
v O. h. a v Českých Petrovicích. Zatím máme za sebou dva závody této série – první závod se 
uskutečnil v Čenkovicích a druhý závod pořádal náš oddíl na závodní sjezdovce dne 7. 2. 2009. 
Závod v Deštném v O. h. byl zároveň vypsán jako 4. ročník Memoriálu Dr. Františka Valacha. 
Zúčastnila se zhruba stovka závodníků a i přes rychle se zhoršující sněhové podmínky proběhl 
závod ke spokojenosti všech zúčastněných a pořadatelů.  V obou závodech zvítězil Tomík 
Klinský, následován Honzíkem Ježkem na 2. místě. Anička Doksanská zvítězila v  Čenkovicích 
a na 2. místě skončila v Deštném, Anička Jančaříková skončila druhá v Čenkovicích. V Dešt-
ném pak ve svých kategoriích zvítězili Adélka Berkovcová, Anča Karová a Láďa Tichý, Kryštof 
Preininger skončil na 2.  místě, Honzík Dařílek na 4. místě a Martin Kulka 5. V kategorii příprav-
ky se Honzík Raupach v Čenkovicích umístil na krásné 3. příčce. Krásná jsou také dvě 4. místa 
Johanky Hradilové v přípravce. Větší část série je ale ještě před námi, tak věříme, že průběžní 
vítězové si své pozice udrží a ostatní se posunou ještě o několik příček výš.

Závodníci kategorie juniorů se zatím zúčastnili pouze tří mezinárodních závodů kategorie 
FIS na území ČR. Vzhledem k tomu, že většina našich je v juniorské kategorii (která závodí 
společně s dospělými) teprve prvním rokem, je jejich účast na těchto závodech teprve ve fázi 
získávání zkušeností.

Jak již bylo výše řečeno, je ještě polovina zimní sezóny před námi, takže věříme, že našim 
úspěšným závodníkům forma vydrží a ti méně úspěšní se budou ještě nadále zlepšovat. Již teď 
se dá říct, že máme dost závodníků, kteří oddílu TJ SOKOL Deštné v O. h. i celé obci nedělají 
ostudu a v rámci republiky je dobře reprezentují. Mladí deštenští sjezdaři svými výsledky navra-
cejí našemu oddílu jméno a získávají zpět ztracený respekt. 

Radka Jakoubková

„Jsem teprve patnáctiletá sjezdařka…“
Možná to příliš místních občanů a čtenářů Deštníku neví, ale Anna Karová z Deštného v Orlic-

kých horách, žákyně místní základní školy a členka žákovského reprezentačního týmu České 
republiky ve sjezdovém lyžování před pár dny navštívila společně s dalšími lyžaři pro nás exotic-
kou a vzdálenou zemi – Jižní Koreu. Proto jsem neváhal a požádal ji o krátký rozhovor. 
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1. Jak jsi se k takovému zájezdu dostala?
Před čtyřmi měsíci, akorát jsem seděla na sedačce s taťkou, byli jsme lyžovat na ledovci 

v Rakousku, mi  zavolali ze svazu lyžařů,  že olympijský svaz Jižní Koreje nabídl českému svazu 
možnost, aby se několik lyžařů zúčastnilo akce na podporu pořádání Olympijských her v této 
zemi. Měla  jsem na rozmyšlenou pár hodin, ale nakonec  jsem se rozhodla letět.

2.  Jak jsi tam byla dlouho a kdo se všechno tohoto zájezdu zúčastnil?
Odlétali jsme 16. 2. a vrátili se 26. 2. Let trval kolem 11 hodin. Cestou tam jsme letěli s jiho-

korejskou leteckou společností Korean Air a to byla paráda, velké letadlo a málo cestujících. 
Nazpátek jsme ale cestovali s českou, a to již nebylo ono. Letadlo bylo menší a cestujících 
hodně. Celého programu se zúčastnilo 29 států a přes sto závodníků. Uvítací a závěrečný 
ceremoniál byl opravdu velkolepý a musel se každému líbit.

3.  Jaký jste měli program? 
Měli jsme možnost trénovat v horách, kde byly dobře upravené sjezdovky. Když jsme 

nelyžovali, vozili nás po kulturních a historických zajímavostech Jižní Koreje. Podívali jsme se 
například do Královského paláce a viděli střídání stráží, navštívili hlavní město Soul, obrovské 
mořské akvárium atd.

4.  Co ti to dalo?
Viděla jsem jinou zemi, jinou kulturu a mnoho věcí, které v Evropě nemáme a které jsem 

doposud viděla maximálně v televizi. Získala jsem nové kamarády z velmi vzdálených zemí. 
Díky internetu již není problém si s nimi dopisovat a udržovat nadále kontakt.  



44

5.  Můžeš nejdříve říci něco o svých lyžařských začátcích...
Jsem teprve patnáctiletá lyžařka, která se ale již přes deset let věnuje sjezdovému lyžování. 

Už ve čtyřech letech, kdy jsem poprvé zkusila, co to je mít na nohou lyže (ty první byly plastové 
s kočičkami), jsem se do tohoto sportu zamilovala. Deštné je sice vesnička, ale zároveň také 
známé a oblíbené zimní středisko. A navíc máme sjezdovky hned za domem.

První zimu to byla největší zátěž pro rodiče, na vlek jsem nedosáhla, takže do kopce mě 
museli každou jízdu vytlačit oni. Byly to desítky jízd denně, ale určitě dobře věděli, proč to 
dělají. Ráda také vzpomínám na hodiny v lyžařské škole, kde mě všem základům instruktoři 
naučili. 

Dalším krokem vpřed byl můj vstup do oddílu sjezdového lyžování v Deštném. To mi bylo 
pět. Konečně jsem mohla soupeřit nejenom s tratí, ale i s ostatními závodníky, a to bylo něco 
pro mě. Naplno se ve mně projevil velký závodník. Jakmile se závodí nebo alespoň trénuje, jdu 
do toho na plný pecky, až mě taťka musí kolikrát usměrnit, abych to prý přežila. V šesti jsem 
již začala jezdit na závody a pravidelně jsem se umísťovala mezi nejlepšími. Má sbírka pohárů 
a diplomů se začala hezky rozrůstat. Jak čas ubíhal a já rostla, začala jsem jezdit republikové 
závody. Tam jsem poznala, že konkurence je velká, a pokud se budu chtít udržet na předních 
místech, musím začít mnohem více trénovat. Výsledek byl takový, že jsem do lyžování zapojila 
taťku. Ten se mnou již třetí rok trénuje a jezdí po závodech. V zimě jsme na kopci i dvakrát 
denně a je to docela drsný. V sedm hodin jdu na sjezdovku, kde mám již postavené tyče. Do 
devíti trénuji a pak hned do školy. Odpoledne od dvou do čtyř to samé. Od čtvrtka do neděle 
máme většinou závody.

Jinak to ale nejde. Nemáme možnost jezdit od jara do podzimu na ledovce, a tak to dohá-
níme přes zimu.  Není to nejlepší řešení, ale jinak to zatím nejde. Navíc jsem loni skončila ve 
svém ročníku celkově na třetím místě a dostala se na tento rok do České reprezentace. To 
mi udělalo velkou radost a dodalo další síly.  Nakonec bych chtěla poděkovat všem, kteří mi 
pomáhají dostat se do lyžařské špičky a dělat sport, jenž mám velmi ráda.

6. Jak se ti vede v letošní sezóně?
V letošní sezóně se mi po počátečních problémech s nevyježděností daří velmi dobře. První  

závody  jsem opět začala  proti hlavním soupeřkám s defi citem mnoha tisíc bran. Soupeřky 
absolvovaly na podzim před závody přes 100 dnů přípravy na ledovci  a já jen 8. Ale díky 
tomu, že jsem měla možnost trénovat dvakrát denně na  sjezdovkách SPORTprofi  v Deštném, 
podařilo se mi konkurenci dojet a pravidelně se umísťuji na stupních vítězů. Tímto chci také 
poděkovat obsluze vleků za to, že mi umožňují trénovat  tak, jak potřebuji. Bez této pomoci 
bych to měla mnohem těžší.  Největšího úspěchu jsem dosáhla na mezinárodních závodech 
SKIINTERKRITÉRIUM v Říčkách, kde  jsem  ve  slalomu obsadila druhé místo. Nyní je začá-
tek března a mám před sebou ještě několik závodů. Věřím, že se mi bude dařit jako doposud, 
a když budu mít štěstí, na konci sezóny to bude dobrý.

Děkuji Ti za poskytnutý rozhovor, Tvůj čas a samozřejmě Tvému taťkovi za pomoc při usku-
tečnění tohoto rozhovoru.
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Na závěr Ti chci popřát mnoho lyžařských úspěchů, hodně příjemných kroků na stupně vítězů…
Za podpory Aničky Karové a pana Tibora Kary zaznamenal a zpracoval pro „Zpravodaj Deštník“ 

JaK 

Jubilejní pětadvacátý Orlický maraton
Orlický maraton je součástí čtyřdílného seriálu Ski tour Patria Direct, do něhož jsou zařazeny 

Jizerská padesátka, Jilemnická padesátka a závěrečný Šumavský skimaraton. 

Kvůli nedostatku sněhu byli pořadatelé nuceni přesunout start z louky za Národním domem 
do areálu SKI Skuhrov v Deštném v O. h., kde měli účastníci závodů zároveň i lepší zázemí. 
Orlického maratonu se během dvou víkendových dnů zúčastnilo více než sedm set vyznavačů 
běžeckého lyžování. 

V sobotu  31. 1. 2009 se v rámci sedmého půlmaratonu bruslilo na tratích dlouhých dvacet 
a deset kilometrů. V neděli 1. 2. 2009 se za ideálního slunečného počasí na start hlavních závo-
dů dlouhých čtyřicet či dvacet kilometrů klasickou technikou postavilo téměř pět set vytrvalců 
na lyžích. Ti nejrychlejší byli po absolvování čtyř desítek kilometrů v cíli za necelé 2,5 hodiny! 

Nechyběla známá jména jako Zuzana Kocumová, Blanka Paulů, Michal Šlesingr, legendy 
Jirka Beran a Zdeněk Hlaváček. Z cenného vítězství 25. ročníku Orlického maratonu se nako-
nec radovali Viktor Novotný a Zuzka Kocumová, kteří se tak dostali do vedení v průběžném 
pořadí zmíněného čtyřdílného seriálu.
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Za svůj oddíl skvěle zabojovala dvojčata Remešova. Petr vyhrál svoji kategorii – mládež 
3 km. Gratulujeme! 

redakční rada

XIII. Šediváčkův long
Je 26. ledna 2009 a Orlické hory opouští v přepravních boxech za auty svých musherů 

poslední tažní psi, schoulení a odpočívající po náročném XIII. Šediváčkově longu. Jaký byl 
letošní závod?

Na rozdíl od poslední zimy, kdy byla sněhová nadílka minimální a spřežení byla nucena 
startovat dokonce na zmrzlé trávě, bylo letos sněhu po celé délce trasy závodu dostatečné 
množství. Nebyly by to však Orlické hory, kdyby i přes dobré sněhové podmínky nepřipravily 
svým rozmarným počasím závodníkům i organizátorům nejednu dobrodružnou chvilku.

SOBOTA 17. ledna: Vzorně připravená chata Kristýna v Jedlové v Orlických horách vítá dvě 
desítky členů organizačního týmu a první z téměř stovky přihlášených závodníků. Je třeba 
ubytovat lidi, připravit stakeouty pro psy, vytyčit parkoviště a dopravní značení a začít projíždět 
tratě a vyznačit je. Nastává první problém – odřekl spolupráci sponzor, který měl zajišťovat 
sněžné skútry. Bez skútrů není možné zajistit správnou organizaci závodu ani bezpečnost 
účastníků, a tak prezident závodu Pavel Kučera řeší situaci okamžitě – podaří se navázat 
spolupráce s fi rmami Santa‘s Ranch a Snowmobiles, kterým patří za rychlou pomoc a dodání 
skútrů upřímné poděkování. Dnes jsou také dokončeny rozhovory s polskou stranou ohledně 
úpravy tratí a přípravy bivaku.

ÚTERÝ 20. ledna: Do Jedlové v Orlických horách dojíždějí poslední závodníci a nastává 
všem známý předstartovní shon – veterinární kontrola psů, jejich krmení a venčení, příprava 
saní a povinného vybavení. Probíhá první schůze pomocníků a jsou rozdělena stanoviště pro 
dnešní první noční etapu závodu.

POHLED DO ČTVRTSTOLETÉ HISTORIE ORLICKÉHO MARATONU
 Ročník Datum závodu Muži 40 km Muži 20 km Ženy Děti Celkem dokončilo Počasí Tratě
 1. 10.2. 1985 161  20  181 12°C, polojasno, nárazový vítr Deštné v O.h. - Prázova bouda Lomy
 2. 8.2. 1986 259  35  294 -14°C, oblačno, mírné sněžení Deštné v O.h. - Prázova bouda Lomy
 3. 8.2. 1987 330  49  379 -5°C, polojasno Deštné v O.h. - Prázova bouda Lomy
 4. 7.2. 1988 275 1 36  312 +2°C, mírný děšť, na hřebenech sněží náhradní tratě na hřebenech Orlických hor
 5. 5.2. 1989 324 11 38  373 -5°C, vítr, polojasno, na hřebeni mlha náhradní tratě na hřebenech Orlických hor
 6. 1990                z důvodů naprostého nedostatku sněhu byl závod odvolán
 7. 10.3. 1991 86 2 11  99 velký nedostatek sněhu okolo Černého kříže a Masarykovy chaty
 8. 2.2. 1992 162 12 18  192 -3°C, zataženo, mlha Deštné v O.h. - Prázova bouda Lomy
 9. 7.2. 1993 108 13 20  141 -5°C, jasno, slunečno Deštné v O.h. - Prázova bouda Lomy
 10. 6.2. 1994 135 23 19  183 -2°C, jasno, slunečno Deštné v O.h. - Prázova bouda Lomy
 11. 5.2. 1995 171 32 30  233 -2°C zataženo, sněžení Deštné, Vrchmezí, Masarykova chata
 12. 4.2. 1996 235 36 34  305 -4°C zataženo, sněžení Deštné, Vrchmezí, Masarykova chata
 13. 2.2. 1997 215 58 22 21 316 -8°C jasno, slunečo Deštné v O.h. - Sedloňov - 2x
 14. 1.2. 1998 166 54 26  246 -15°C jasno Deštné v O.h. - Sedloňov
 15. 7.2. 1999 252 71 24 28 375 -3°C zataženo Deštné v O.h. - Sedloňov
 16. 6.2. 2000 246 94 43  383 +5°C jasno slunečno Deštné v O.h. - Sedloňov
 17. 4.2. 2001 194 123 39 22 378 -1°C zataženo, sněžení Deštné v O.h. - Sedloňov
 18. 3.2. 2002 288 130 58 56 532 +8°C slunečno, teplo Deštné v O.h. - Sedloňov
 19. 2.2. 2003 253 135 47 28 463 -10°C slunečno, mrazivo Deštné v O.h. - Sedloňov
 20. 1.2. 2004 259 138 43 22 462 0°C zataženo, mlhavo Deštné v O.h. - Sedloňov
 21. 6.2. 2005 272 144 45 29 490 -8°C krásně, slunečno Deštné v O.h. - Sedloňov
 22. 5.2. 2006 298 160 54 24 536 -12°C jasno, slunečno Deštné v O.h. - Sedloňov
 23. 4.2. 2007 116 155 28 21 320 0°C jasno, slunečno Deštné v O.h. - Sedloňov
 24. 3.2. 2008 240 133 49  422 -3°C jasno, slunečno náhradní tratě na hřebenech Orlických hor
 25. 1.2. 2009 270 112 43 18 443 -3 °C slunečno, později sněžení Deštné v O.h. - Sedloňov - upravené okruhy
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Večer po slavnostním zahájení závodu s programem fi rmy SportProfi  se vydává na noční 
etapu – první dávku kilometrů z dlouhé verze Šediváčkova longu – pět odvážlivců, dva ze SRN 
a tři Češi. Noční jízda není snadná, hřebeny hor i kožichy psů máčí drobný déšť, přesto se 
všech pět závodníků v pořádku vrací a projíždí cílem ještě před půlnocí.

STŘEDA 21. ledna: Nastává tolik očekávaný svátek všech musherů - Šediváčkův long 
2009 je odstartován. Jako první projíždí startem večerní jezdci – ty dnes čeká 90 km, zatímco 
ostatní závodníci, kteří startují na první etapu hlavního závodu, před sebou mají 70 kilometrů. 
Nepřízeň počasí provází psí spřežení po celý den, padající déšť a hustá mlha testuje odolnost 
musherů i jejich vybavení. Trať dnes vede také polskou stranou Orlických hor, kterou připravili 
naši severní sousedé. Večer se všichni schází na Kristýně a vyprávění o zážitcích z trasy zní 
do pozdních nočních hodin.
ČTVRTEK 22. ledna: V noci nasněží pár centimetrů sněhu, ale teplota kolem nuly, mlha 

a všudypřítomné vlhko nevěstí pro bivak, který je plánován na konec dnešní etapy na území 
Polska, nic dobrého. V osm ráno je tedy na mushermeetingu rozhodnuto, že kvůli zdraví psů 
je díky mokrém sněhu plánovaný bivak zrušen. V deset hodin startují tedy závodníci na 45 
a 65 kilometrů základního okruhu po české straně Orlických hor. Jaké je čeká překvapení, když 
u Masarykovy chaty vyjíždějí z mlhy do krásného slunečného počasí, které je provází po celou 
jejich další cestu po hřebenech! I když dnes nebyla nouze ani o rychlé sjezdy a následné pády, 
všichni se vracejí v pořádku na Kristýnu – někteří opozdilci až večer.

PÁTEK 23. ledna: Na dnešní den Orlické hory opět změnily styl počasí a připravily si pro 



48

mushery pořádný vichr - na psí spřežení čekaly po výjezdu na hřebeny nárazy větru až o síle 
130 km/h. Oblaka sněhu hnaná větrem bičovala trať závodu a oslepovala závodníky, kteří se 
probíjeli vznikajícími závějemi a klouzali po ledových plotnách. I když byla tato etapa ze všech 
nejnáročnější, musheři i psi si změny počasí náramně užívali.

SOBOTA 24. ledna: Ráno v devět vyrážejí závodníci na poslední a nejkratší etapu – na 
25 kilometrů. Vítr se utišil a nad Orlické hory se snesla opět mlha, v jejíž společnosti dojeli 
všichni účastníci již bez větších událostí zpět do cíle. Po posledním spřežení, které projelo 
po hřebenech Orlických hor, se vydali na trať závodu organizátoři se skútry, aby celou trasu 
zbavili značení a uklidili od psích výkalů – ve čtyři hodiny odpoledne pak celou trať předali fi rmě 
SPORTProfi , která ji upravila a obnovila běžkařské stopy v místech, kde je rozšlapaly tlapky 
tažných psů.

Slavnostní zakončení a vyhlášení vítězů XIII. Šediváčkova longu proběhlo večer za účasti 
zástupců obce a sponzorských fi rem včetně hlavního sponzora fi rmy Profi lum.

Šediváčkova longu 2009 se zúčastnilo 91 závodníků s 593 psy z 11 států Evropy. Celková 
délka základního závodu činila 185 km, prodloužená verze závodu 265 km.

Pořadatelé závodu děkují zástupcům obce i obyvatelům Deštného v Orlických horách, maji-
telům lesů a pozemků, přes které vedla trať závodu, fi rmě SPORTprofi , sponzorům, pomoc-
níkům, horské službě i návštěvníkům hor za jejich podporu, pomoc i trpělivost při pořádání 
Šediváčkova longu, nejnáročnějšího závodu psích spřežení ve střední Evropě.

Miroslav Kubeček

Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK ČR 11921
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